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SÉANCE PLÉNIÈRE 

MERCREDI 21 OCTOBRE 1998 

MATIN 

PRÉSIDENCE de 

M. Duquesne 

La séance est ouverte à 10.08 heures. 

PLENAIRE VERGADERING 

WOENSDAG 21 OKTOBER 1998 

VOORMIDDAG 

VOORZITTER : 

De heer Duquesne 

De vergadering wordt geopend om 10.08 uur. 

Tegenwoordig bij de opening van de 
vergadering is de minister van de 
federale regering : 
Ministres du gouvernement fédéral 
présent lors de l'ouverture de la séance : 

Van den Bossche. 

De voorzitter : De vergadering is 
geopend. 

La séance est ouverte. 

Er zijn berichten van verhindering 
ingekomen van de leden : 

Les membres suivants sont excusés : 

Huysentruyt, wegens ambtsplicht/ pour 
obligation de mandat; 

Van Haesendonck, familierouw / deuil 
familial; 

Clerfayt. Raad van Europa / Conseil de 
l'Europe; 

Derycke, Di Rupo, Sevenhans, Ylieff, 
buitenslands / à l'étranger. 

Mededelingen 
Communications 

De voorzitter : Een reeks mededelin 
gen en besluiten moeten ter kennis 
gebracht worden van de Kamer. Zij 
zullen in bijlage bij de handelingen van 
deze vergadering opgenomen worden. 

Une série de communications et de 
décisions doivent être portées à la 
connaissance de la Chambre. Elles 
seront repris= en annexe des annales de 
cette séance. 

Ordre des travaux 

Regeling van de werkzaamheden 

Le président : A la suite du dépôt de 
nouveaux amendements, je vous 
propose de renvoyer le projet de loi 
portant intégration de la police 
maritime, de la police aéronautique et 
de la police des chemins de fer dans la 
gendarmerie (1618/1 à 6) - point 2 de 
I' ordre du jour de la séance plénière de 
cet après-midi en commission 
spéciale chargée de l'examen de la 
proposition de loi organisant un service 
de police intégré, structuré à deux 
niveaux afin d'y permettre l'examen 
d'amendements présentés après le dépôt 
du rapport. 
Pas dobservation ? (Non} 

Il en sera ainsi. 

Ingevolge de indiening van nieuwe 
amendementen stel ik u voor het 
wetsontwerp houdende integratie van 
de zeevaartpolitie, de luchtvaartpolitie 
en de spoorwegpolitie in de rijkswacht 
( 1618/1 tot 6) - agendapunt 2 van de 
plenaire vergadering van de namiddag - 
terug te zenden naar de bijzondere 
commissie belast met het onderzoek 
van het wetsvoorstel tot organisatie van 
de geïntegreerde politiedienst. gestruc 
tureerd op twee niveaus teneinde 
amendementen voorgelegd na indiening 
van het verslag te bespreken. 
Geen bezwaar? (Nee) 

Aldus zal geschieden. 

Il serait souhaitable que cette commis 
sion se réunisse ce midi pour ce faire. 

Wetsontwerpen en -voorstellen 

Projets et propositions de loi 

De voorzitter : Aan de orde is de 
bespreking van het wetsvoorstel van de 
heren Louis Michel, Louis Vanveltho 
ven, mevrouw Pierrette Cahay 
André, de heren Claude Eerdekens 
en Luc Willems tot wijziging van de 
artikelen 318 tot 323 van de nieuwe 
gemeentewet betreffende de gemeen 
telijke volksraadpleging (1174/1 
tot 14). 

Ik stel voor het wetsvoorstel van de 
heren Louis Michel, Louis Vanveltho 
ven, mevrouw Pierrette Cahay 
André, de heren Claude Eerdekens 
en Luc Willems tot wijziging van de 
artikelen 140-1 tot 140-6 van de 
provinciewet (1175/1 tot 15) aan dit 
punt toe te voegen en één enkele 
algemene bespreking te houden. 
(Instemming) 

L'ordre du jour appelle la discussion de 
la proposition de loi de MM. Louis 
Michel, Louis Vanvelthoven, Mme 
Pierrette Cahay-André, MM. Claude 
Eerdekens et Luc Willems modifiant 
les articles 318 à 323 de la nouvelle loi 
communale, relatifs à la consultation 
populaire communale (1174/1 à 14). 
Je vous propose d'ajouter la proposi 
tion de lot de MM. Louis Michel, 
Louis Vanvelthoven, Mme Pierrette 
Cahay-André, MM. Claude Eerde 
kens et Luc Willems modifiant les 
articles 140-1 à 140-6 de la loi 
provinciale (1175/1 à 15) à ce point et 
de tenir une seule discussion générale. 
(Assentiment} 
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voorzitter 

Ces propositrons de loi avaient été 
renvoyées en commission lors de la 
séance plénière du 15 juillet 1998. 

Deze voorstellen werden opnieuw naar 
de commissie verzonden tijdens de 
plenaire vergadering van 15 juli 1998. 

Les textes adoptés par la commission 
servent de base à la discussion des 
articles. (Rgt 66. 4°) 

De door de commissie aangenomen 
teksten gelden als basis voor de 
bespreking van de artikelen. (Rgt 66, 
4°) (1174/9) (1175/12) 

De algemene bespreking is geopend. 

La discussion générale est ouverte. 

De heer Daniël Vanpoucke, rapporteur. 
heeft het woord. 

De heer Daniël Vanpoucke (CVP), 
rapporteur : Mijnheer de voorzitter. 
mijnheer de minister, geachte collega's, 
de voorliggende wetsvoorstellen, die 
een precisering beogen van de 
voorwaarden waaronder gemeenten en 
provincies een volksraadpleging kun 
nen en moeten organiseren, werden in 
de commissie voor de Binnenlandse 
Zaken uitvoerig besproken. Omwille 
van de nauwe verwevenheid van beide 
teksten, vond slechts één algemene 
bespreking plaats, waarna elk voorstel 
apart, artikelsgewijze, werd behandeld. 
Beide teksten werden uiteraard op 
elkaar afgestemd. Op vraag van enkele 
leden van de commissie werd 
voorafgaandelijk aan de algemene 
bespreking door de indieners van de 
wetsvoorstellen verduidelijkt dat de 
uitslag van een volksraadpleging die 
onder de nieuwe voorwaarden zal 
worden georganiseerd, geen bindend 
karakter heeft voor de betrokken 
gemeente- of provincieraad, maar 
slechts een consultatieve waarde heeft. 
Aangezien de voorstellen de verplich 
ting invoeren om een gemeentelijke of 
provinciale volksraadpleging te houden 
wanneer een bepaald percentage van de 
inwoners dit vraagt, moest hiervoor 
eerst artikel 41 van de Grondwet 
worden aangepast. De discussie inzake 
de herziening van dit grondwetsartikel 
werd vlak voor het parlementaire 
zomerreces in de plenaire vergadering 
afgerond. Op dit vlak rijst dus geen 
enkel probleem. 

Op diverse punten werd de oorspronke 
lijke tekst van de voorstellen verder 
verfijnd, na tal van opmerkingen en 
suggesties door de leden van de 
commissie en door de regering. Zo 
stelde de AGALEV-ECOLO-fractie een 
informatieve nota ter beschikking die 
knelpunten aanduidde in de huidige 
wetgevin= en reglementering terzake. 

Ook de regering stipte in haar nota 
enkele knelpunten aan en gaf meer 
uitleg over nadere procedureregels die 
zullen worden uitgewerkt in nieuwe 
koninklijke besluiten. 
Welke zijn de wijzigingen die door de 
wetsvoorstellen worden aangebracht 
aan de bepalingen inzake de volksraad 
pleging, zoals ze zijn opgenomen in de 
gemeente- en provinciewet ? Een eerste 
wijziging heeft betrekking op de 
personen die mogen verweken om of 
deelnemen aan een volksraadpleging. 
Terwijl vroeger werd uitgegaan van de 
notie "gemeente- of provincieraadkie 
zers" wordt nu uitgegaan van de notie 
"inwoners van een gemeente of 
provincie." Bovendien wordt geen 
onderscheid meer gerr>•·0.!-c tussen 
Belgen en buitenlanders. De nationali 
teitsvereiste wordt dus afgeschaft. Om 
ook jongere kiezers aan de volksraad 
pleging te laten deelnemen en meer 
vertrouwd te maken met de werking van 
de democratie wordt de vereiste leeftijd 
verlaagd tot 16 jaar. Dit heeft als gevolg 
dat elke inwoner van een gemeente. 
zonder onderscheid van nationaliteit, 
die ingeschreven of vermeld is in het 
bevolkingsregister, die minstens 16 jaar 
oud is en niet het voorwerp uitmaakt 
van een veroordeling of beslissing die 
voor een gemeente- of provincieraad 
kiezei de uitsluiting of opschorting van 
het kiesrecht met zich brengt, een 
gemeente of provincie kan verzoeken 
om een volksraadpleging te houden en 
móet worden uitgenodigd om eraan deel 
te nemen. Indien de inwoners van een 
gemeente of een provincie een 
volksraadpleging over een bepaalde 
aangelegenheid van gemeentelijk of 
provinciaal belang wensen te organise 
ren, moeten zij daarvoor een bepaald 
percentage handtekeningen verzamelen, 
met name 10%. Om ondoordachte 
volksraadplegingen te voorkomen, 
wordt dit percentage evenwel verhoogd 
tot 20% indien het gaat om een 
gemeente met minder dan 25 000 
inwoners. 
Een tweede wijziging behelst de 
invoering van de verplichting om een 
volksraadpleging te organiseren op 
verzoek van de inwoners. De gemeente 
of provincieraad zal dus verplicht zijn 
een volksraadpleging te organiseren als 
10% - of 20% naargelang het geval - 
van de inwoners een verzoek daartoe 
ondersteunt. Dit was vroeger niet het 
geval. De gemeente- of provincieraad 
kon, zelfs na een dergelijk verzoek, 
vrijelijk beslissen al dan niet een 
volksraadpleging te houden. 
Ten derde, de drempel om tot 
stemopneming over te gaan wordt 
aanzienlijk verlaagd. Vroeger was het 
vereist dat 40% van de gemeenteraad- 

of provincieraadkiezers hadden deelge 
nomen aan de volksraadpleging. 
Volgens de voorliggende voorstellen is 
het voldoende dat 10% van de inwoners 
van de gemeente of de provincie heeft 
deelgenomen aan de volksraadpleging. 
Voor gemeenten met minder dan 25 000 
inwoners wordt dit percentage opge 
trokken tot 20%. 

Naast deze drie wijzigingen worden nog 
andere punten voor het eerst in de 
wetgeving opgenomen. Zo wordt onder 
meer voorzien in de mogelijkheid om 
bij volmacht te stemmen en moet de 
identiteit van de initiatiefnemers 
worden vermeld op het verzoek tot het 
houden van een volksraadpleging. 

Voor verdere details betreffende de 
bespreking van deze wetsvoorstellen 
verwijs ik naar het schriftelijk verslag. 
waarvoor ik de diensten van de Kamer 
van harte dank. 

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister. geachte collega's, beide 
wetsvoorstellen werden met een 
meerderheid van stemmen door de 
commissie voor de Binnenlandse Zaken 
goedgekeurd. Na de goedkeuring van 
het verslag werden echter nog 
amendementen op beide voorstellen 
ingediend. Om die reden werden de 
voorstellen door de plenaire vergade 
ring opnieuw naar de commissie 
verzonden. De commissie keurde echter 
alleen het technisch amendement van 
collega Van Gheluwe en consorten 
goed. dat betrekking had op het 
wetsvoorstel inzake de provinciale 
volksraadpleging. 
Beide wetsvoorstellen werden uiteinde 
lijk goedgekeurd met 12 stemmen tegen 
2 en 2 onthoudingen. 

De voorzitter: De heer Willy Cortois 
heeft het woord. 

De heer Willy Cortois (VLD) : 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
minister, geachte collega's. ik dank de 
rapporteur voor zijn uitstekend verslag. 
Naar aanleiding van de voorstellen tot 
het invoeren van een volksraadpleging, 
zowel op het gemeentelijke als op het 
provinciale vlak, zal ik mij beperken tot 
een aantal bedenkingen die vooral 
betrekking hebben op de principiële 
elementen die de VLD bij de 
bespreking van het voorstel tot 
herziening van artikel 41 van de 
Grondwet heeft aangehaald. Tevens 
wens ik te wijzen op het verschil in 
visie tussen de VLD en de indieners van 
de desbetreffende voorstellen. 
Ik acht het nuttig in de plenaire 
vergadering nog eens te herinneren aan 
het feit dat het debat eigenlijk over twee 
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Willy Cortois 

modellen van democratie gaat, ener 
zijds de representatieve en. anderzijds, 
de directe democratie. ln het systeem 
van de representatieve democratie geeft 
de bevolking via verkiezingen voor een 
bepaalde termijn volmachten aan 
politiek verkozen mandatarissen om 
beslissingen over de tes publico in hun 
naam te nemen en daarvoor op het einde 
van een termijn verantwoording af te 
leggen bij nieuwe verkiezingen. Ik denk 
dat dit systeem vandaag in heel de 
wereld wordt beschouwd als misschien 
niet het meest volmaakte, maar het 
enige mogelijke en het staat vast dat het 
zijn deugdelijkheid heeft bewezen. Men 
moet er uiteraard van uitgaan dat de 
bevolking onmogelijk op elk moment 
met kennis van zaken coherente, 
gefundeerde en genuanceerde besluiten 
kan nemen over algemeen politieke en 
maatschappelijke problemen. Het sys 
teem van de representatieve democratie 
is dat men tussen voor- en tegenstanders 
of tussen mensen die van mening 
verschillen kan zoeken naar compro 
missen. die in globo maatschappelijk 
evenwichtig en aanvaardbaar zijn. 

Iedereen weet - die frustratie komt op 
tijd en stond naar boven - dat in wezen, 
onder meer omwille van de complexi 
teit van de problemen, de besluitvor 
ming uiteindelijk berust bij een beperkt 
aantal personen. Trouwens, vaak is de 
inbreng van de uitvoerende macht van. 
doorslaggevende aard, aangezien zij 
beschikt over de nodige middelen en de 
nodige know how als het erop aankomt 
de maatschappelijke aspecten die achter 
de problemen schuilgaan. te begrijpen 
en te ontwarren. 

Tegenover de representatieve democra 
tie staat de directe democratie, onder de 
vorm van volksraadpleging. waarbij het 
tenslotte steeds bijzonder moeilijk is 
een vraag te beantwoorden met ja of 
nee. 

Directe democratie biedt het grote 
voordeel dat de bevolking zich duidelijk 
kan uitspreken en zich betrokken voelt 
bij het nemen van belangrijke politieke 
en maatschappelijke besluiten. ln de 
commissie had men het trouwens over 
welke vragen moeten worden gesteld en 
hoe ze aan de bevolking moeten worden 
gebracht. 

Uiteindelijk roept de invoering van 
dergelijke vormen van directe democra 
tie vragen op omtrent de kwaliteit van 
de antwoorden op gestelde vragen en 
omtrent de kwaliteit van de vooraf 
gestelde ,. gen. 

Uit de commissievergadering blijkt dat 
alle partijen in dit parlement ervan 
overtuigd zijn dat na bijna 150 jaar 
uitsluitend representatieve democratie 
in België. de tijd is aangebroken om 
vormen van directe democratie te 
introduceren. 
Wij zijn echter van mening dat deze 
introductie op een vrij typisch 
Belgische manier gebeurt. Vermoedelijk 
hebben de meerderheidspartijen op dat 
vlak niet meteen de juiste weg gekozen 
en hebben zij hun gedachten niet 
concreet tot het einde doorgevoerd. 
Om directe democratie ernstig te 
introduceren in plaats van er een 
politieke show van te maken, is het van 
essentieel belang drie f,,~::ctmentele 
basisprincipes uit de wetgeving met 
betrekking tot directe democratie te 
respecteren. 
Ten eerste. er moet een duidelijk 
onderscheid worden gemaakt tussen de 
besluitvorming via de representatieve 
democratie enerzijds en via de directe 
democratie anderzijds. 
Ten tweede moeten de spelregels 
omtrent directe democratie zodanig 
worden opgesteld dat zij niet vóór, 
tijdens en na elke volksraadpleging ter 
discussie worden gesteld zoals dat vaak 
het geval was bij de gemeentelijke 
volksraadpleging. 
Ten derde moet zorgvuldig erover 
worden gewaakt dat voor politieke 
dossiers met implicatie op hoger niveau 
en/of voor andere gemeenten, geen 
partiële volksraadplegingen worden 
gehouden. 
Aangezien de volksraadpleging zoals 
bepaald in het wetsvoorstel niet bindend 
is. blijft de finale besluitvorming over 
een door de bevolking gemaakte keuze 
in handen van de representatief 
verkozen politici, zodat de basis wordt 
gelegd voor een conflict tussen de 
representatieve en de directe democratie 
en uiteraard tussen de politiek 
verantwoordelijke en de burger. 
Men kan zich afvragen hoe een 
wetsvoorstel dat stoelt op een duidelijk 
gebrek aan vertrouwen van politici in de 
bevolking, zou kunnen bijdragen tot het 
herstel van het vertrouwen van de 
burger in de politiek, hetgeen in wezen 
- dat meenden wij althans - de 
bedoeling was van de voorstellen van 
de werkgroep-Langendries. 
Anderzijds wordt ook een tweede 
basisprincipe geschonden. Verscheidene 
medeondertekenaars van het voorstel 
hebben tijdens de bespreking in de 
commissie laten verstaan dat deze 
aanpassing van de wet op de 
adviserende volksraadpleging slechts 

een stap is in de richting van een 
definitieve regeling onder de vorm van 
een bindend referendum. Het voorlopig 
karakter van de wettelijke regeling zal 
ongetwijfeld bij elke volksraadpleging 
weer tot discussie over de spelregels 
leiden. Ons inziens was dit niet nodig. 
Op basis van de stellingname van de 
verschillende politieke partijen menen 
we te mogen concluderen dat er in het 
parlement nu reeds een meerderheid te 
vinden is om het bindend referendum 
wettelijk in te voeren. Wij begrijpen 
nog steeds niet waarom de politieke 
partijen die blijkens de motivering van 
dit voorstel sterk begaan zijn met de 
democratie. die democratie politiek 
buitenspel hebben gezet bij de 
aanpassing van artikel 41 van de 
Grondwet. 

Wat het derde principe betreft. is het 
duidelijk dat een afbakening van de 
gemeentelijke aangelegenheden niet 
altijd gemakkelijk is. Ook waar dit wel 
het geval is. kunnen de beslissingen die 
in een gemeente worden genomen 
gevolgen hebben voor de inwoners van 
andere gemeenten of voor een hoger 
niveau. Hetzelfde geldt, zij het in 
mindere mate, voor het provinciaal 
niveau. 

In het stelsel van de representatieve 
democratie wordt deze problematiek 
opgevangen door communicatie en 
afspraken binnen het politieke netwerk. 
Bij de directe democratie staat dit 
netwerk buitenspel zodat een strikte 
interpretatie van wat als gemeentelijke 
of provinciale aangelegenheid voor een 
volksraadpleging in aanmerking komt, 
aangewezen is teneinde conflicten 
tussen de directe en de representatieve 
democratie te vermijden. 

Omdat voor een bindende uitspraak van 
de bevolking bij referendum op 
gemeentelijk niveau artikel 41 van 
de Grondwet in die zin zou 
moeten zijn aangepast en de werkgroep 
Langendries deze wijziging niet wilde 
steunen, zullen wij uit respect voor de 
Grondwet ons amendement om de 
raadpleging bindend te maken niet 
opnieuw indienen. Wel dienen wij een 
amendement in om inzake het 
initiatiefrecht dezelfde drempel van 
10% te voorzien voor alle gemeenten. 
Wij willen de gemeenten met minder 
dan 25 000 inwoners niet straffen door 
hen een drempel van 20% op te leggen. 
Voor de stemopneming stellen wij voor 
de drempel volledig te schrappen en 
onafgezien van het opkomstpercentage 
tot het tellen van de stemmen over te 
gaan. Zo heeft de burger die een 
inspanning levert tenminste de waar 
borg dat zijn stem publiek wordt 
gehoord. 

272 - 9707 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer van Volksvertegenwoordigers van België 
Législature 49e Zittingsperiode - SO /998-1999 GZ - Annales - Handelingen - PLEN 21./0./998 
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Met de verlaging van de leeftijdsgrens 
van 18 naar 16 jaar hebben wij geen 
problemen. Dat geldt echter niet voor 
het opheffen van de nationaliteitsvoor 
waarde. Ons inziens heeft dit een veel 
bredere maatschappelijke impact. 

De VLD wil het politiek debat over dit 
gevoelig maatschappelijk thema niet uit 
de weg gaan. In tegenstelling tot de 
indieners van dit voorstel menen wij dat 
het debat ten gronde in het parlement 
moet worden gevoerd. Bijgevolg kan 
men niet via sluipwegen vooruitlopen 
op de besluiten van dit debat. Wij willen 
er tevens op wijzen dat het toekennen 
van politieke rechten aan niet-Belgen. 
ook EU-onderdanen. meer bepaald in 
Brussel en de Rand communautaire 
implicaties kan hebben. 

Omdat het wetsvoorstel een stap vooruit 
is in de richting van een beslissend 
referendum, wat ook de partijen die het 
wetsvoorstel hebben ondertekend als de 
juiste interpretatie erkennen, zullen wij 
ons bij de eindstemming onthouden. 

De voorzitter : De heer Jef Tavernier 
heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier. voorzitter van 
de ECOLO-AGALEV-fractie: Mijn 
heer de voorzitter. mijnheer de minister, 
collega's, wij zijn in deze plenaire 
vergadering reeds meermaals ingegaan 
op de problematiek van de volksraad 
pleging. Als inwoner van de stad Gent, 
een van onze fiere steden, werd de 
minister in de praktijk reeds met het 
fenomeen van de volksraadpleging 
geconfronteerd, Het initiatief ging uit 
van een meerderheid in de Gentse 
gemeenteraad die hem wellicht gunstig 
gezind is. De volksraadpleging had 
betrekking op de bouw van de fameuze 
Belfortparking in Gent, die door een 
meerderheid van de bevolking verwor 
pen werd. 

Wat het wetsvoorstel inzake de 
gemeentelijke volksraadpleging betreft, 
dank ik de heer Vanpoucke voor zijn 
verslag. Ik voeg er evenwel aan toe dat 
hij enigszins verkeerdelijk heeft 
gesproken over een wetsvoorstel ter 
precisering van de bestaande wet. ln de 
titel staat duidelijk dat het om een 
wijziging van de bestaande wet gaat. 
Voor bepaalde punten kunnen die 
wijzigingen fundamenteel worden 
genoemd. 

Het is niet onbelangrijk nog even kort 
uit te weiden over de titel en meer 
bepaald over de term "volksraadple 
ging". Het is niet mijn bedoeling de 
discussie te herhalen die werd gevoerd 
naar aanleiding van de bespreking van 
de wiiziging van het grondwetsartikel. 
De 1, .ieners hebben bewust geopteerd 

voor de term "volksraadpleging" en niet 
voor de term "referendum". Dit was een 
principiële keuze. Dit laat mij toe even 
principieel te onderstrepen dat wij niet 
vóór het wetsvoorstel zijn, omdat wij 
voorstander zijn van een referendum. 
waarbij onder een aantal voorwaarden 
aan de bevolking de mogelijkheid wordt 
gegeven om te beslissen. Op gemeente 
lijk niveau worden de politici om de zes 
jaar gemandateerd. Gezien de lange 
periode waarin de politici van de 
uitvoerende macht kunnen regeren. 
voelen zij zich een beetje vogelvrij. Er 
zijn wel bepaalde inspraakkanalen. 
maar zij beslissen. De bevolking mag 
zich daarin niet mengen. Het is nodig 
dat de uitvoerende macht. zowel op 
federaal, Vlaams. · ~.,vmciaal als 
gemeentelijk niveau, · uit zijn ivoren 
toren komt. Zij moeten realistisch 
blijven en zich onder de mensen 
begeven. Voor belangrijke zaken 
moeten zij zich aan de beslissing van de 
bevolking onderwerpen. 

Op dit ogenblik moeten wij ons 
schikken naar een door een meerderheid 
in deze Kamer goedgekeurde grond 
wetswijziging. die zich heeft uitgespro 
ken voor een volksraadpleging en geen 
bindend referendum. Ik wil even ingaan 
op de wijze waarop een volksraadple 
ging kan worden georganiseerd. Met 
deze wetswijziging tracht men de 
indruk te geven dat volksraadplegingen 
op gemeentelijk en provinciaal vlak 
gemakkelijker zullen gebeuren. Ik zal 
dit met cijfers betwisten, omdat de 
eerste voorwaarde voor het inrichten 
van een volksraadpleging op volksini 
tiatief met deze nieuwe wet strenger 
wordt gemaakt. De eerste voorwaarde is 
het verzamelen van de benodigde 
handtekeningen. Wat is de toestand op 
dit ogenblik ? 

De huidige wet bepaalt dat men de 
handtekeningen van 10% van de 

gemeenteraadskiezers moet verzameld 
hebben om een volksraadpleging te 
kunnen organiseren. Ik neem mijn eigen 
gemeente als voorbeeld., Aalter telt 
18 000 inwoners waarvan ongeveer 
12 000 kiesgerechtigden. Als men in 
Aalter een volksraadpleging wil 
organiseren. moet men 1 200 handteke 
ningen verzamelen. 

Volgens de nieuwe bepalingen moet 
men 20% handtekeningen van het 
aantal inwoners verzamelen. Dit 
betekent dat men geen 1 200 maar 
3 600 handtekeningen moet inzamelen. 
Anders gezegd, men heeft driemaal zo 
veel handtekeningen nodig in dezelfde 
gemeente. Wie durft er nog beweren dat 
de regelgeving inzake de volksraadple 
ging wordt versoepeld ? 

Het is wel correct dat gemeenten met 
meer dan 25 000 inwoners slechts 10% 
handtekeningen van de inwoners nodig 
hebben om een volksraadpleging te 
organiseren. Een gemeente met 30 000 
inwoners heeft - ik hanteer opnieuw de 
twee derde verhouding - geen 2 000 
maar 3 000 handtekeningen nodig. Dit 
is nog steeds de helft meer. 

Ik wens wat dieper in te gaan op een 
andere anomalie. Om een volksraadple 
ging te organiseren in een gemeente met 
16 000 inwoners heeft men meer 
handtekeningen nodig dan in een 
gemeente met 30 000 inwoners. In het 
eerste geval heeft men 3 200 handteke 
ningen nodig, in het laatste geval - een 
gemeente met ongeveer het dubbel 
aantal inwoners - slechts 3 000. Tot op 
heden hebben de indieners mij de ratio 
legis van deze maatregel niet kunnen 
uitleggen. Moet ik ervan uitgaan - ik 
heb aandachtig geluisterd naar de 
rapporteur - dat men zogenaamde 
ondoordachte volksraadplegingen wil 
voorkomen? 
Mijnheer de minister. collega's, ik kan 
mij niet van de indruk ontdoen dat deze 
zogenaamde ondoordachte volksraad 
plegingen de kern vormen van de 
verstrenging van de wet. Men vreest 
ondoordachte volksraadplegingen. Ik 
zet een stap verder. Men heeft geen 
schrik van ondoordachte volksraadple 
gingen. Men heeft schrik van 
volksraadplegingentout court. 
Heeft men al eens de moeite gedaan om 
een evaluatie te maken van de 
volksraadplegingen die tot nu toe 
werden gehouden ? Het aantal is, mijns 
inziens, niet overdreven hoog. Boven 
dien heb ik helemaal niet de indruk dat 
zij ondoordacht waren. 
Een ander punt dat evaluatie verdiende 
was de organisatie en de effecten Yan de 
volksraadplegingen op het lokale 
beleid. 
Wij hebben tevergeefs gewacht op een 
echte evaluatienota. Wij hebben ze niet 
gekregen, niet van de indieners noch 
van de regering. De enige serieuze 
evaluatienota - zoals cle rapporteur het 
ook heeft vermeld - kwam vanuit de 
Agalev-Ecolo-fractie. Deze nota behan 
delde in het bijzonder de volksraadple 
gingen. Het ontbreken van een officiële 
evaluatienota was toch een grote 
tekortkoming tijdens de bespreking van 
de wet. 
Deze wetswijziging is ingevoerd omdat 
men de volksraadpleging op gemeente 
lijk vlak moeilijker wil maken. Ook op 
het provinciale niveau werd de drempel 
niet vastgelegd op I 0% van de kiezers, 
maar wel op I 0% van het inwoneraan 
tal. De indieners zullen met mij moeten 
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instemmen dat dit gelijkstaat aan 
zeggen dat provinciale volksraadple 
ging wel als mogelijkheid in de wet is 
opgenomen. maar dat er nooit gebruik 
van zal worden gemaakt. Het betekent 
dat voor een volksraadpleging op 
provinciaal vlak meer dan 100 000 
handtekeningen moeten worden 
behaald. Ook de heer Willems zal 
moeten toegeven dat zoiets weinig 
realistisch is. De wet heeft dus wel een 
mooie titel. maar de onderliggende 
bedoeling is dat ze niet wordt 
uitgevoerd. 

Ik maak fundamentele bezwaren tegen 
deze wetswijzigingen. Ik heb dan ook 
een aantal amendementen ingediend. 

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister. collega's. er moet worden 
nagedacht over de overgangsbepalin 
gen. De indieners hebben hier 
plotseling wel aandacht voor omdat 
men verveeld zit met eventueel lopende 
initiatieven. Er is een amendement dat 
voorstelt de nieuwe wet niet noodzake 
lijk onmiddellijk ingang te doen vinden, 
maar het over te laten aan de wijsheid 
van de uitvoerende macht, de wijsheid 
van de minister. om de datum te bepalen 
waarop deze nieuwe regeling in 
werking treedt. Ik ben de mening 
toegedaan dat wij. als wetgever, beter 
onze eigen potjes koken. Wij moeten 
deze nieuwe. vrij onervaren minister 
van Binnenlandse Zaken die bevoegd 
heid niet toekennen. Wij zouden veel 
beter in de wet zelf een bepaalde 
regeling, een zuivere overgangsbepa 
ling. opnemen. Ik stel voor, in zoverre u 
met suggesties rekening wilt houden, 
dat alle aan gang zijnde initiatieven, 
waarbij het verzoek tot volksraadple 
ging reeds is ingediend bij het college 
van burgemeester en schepenen, op 
basis van artikel 319 van de wet, onder 
de oude regeling zouden vallen. Dit 
veronderstelt dat nieuwe initiatieven 
aan de nieuwe regeling zouden worden 
onderworpen. Dan zouden wij zelf 
bepalen onder welk regime een 
volksraadpleging zou vallen. Dan 
zouden wij dat niet overlaten aan de 
goodwill van de minister. 

De heer Herman De Croo (VLD) : De 
burger is koning. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Ja. maar daarom is de 
Koning nog niet altijd een eenvoudig 
burger. 

Ik vertegenwoordig een gedeelte van de 
bevolking. 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer Tavernier, vertegenwoordigt u 
enkel een groep burgers of bent u hier 
om het algerr=en belang te dienen ? 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer Cortois, uiter 
aard vertegenwoordig ik de Natie, zoals 
iedereen hier. Ik denk echter dat ik 
binnen de Natie meer bepaald de opinie 
van vooral een deel ervan vertolk. Ik 
denk dat wij een belangrijke stroming 
vertegenwoordigen bij het vertolken 
van een opinie en jammer genoeg wordt 
deze opinie niet altijd, of zelfs niet 
dikwijls, door de meerderheid in deze 
Kamer gedeeld. U zult hebben begrepen 
dat wij deze twee wetsvoorscellen niet 
kunnen goedkeuren, omdat zij de 
drempel voor het organiseren van een 
volksraadpleging hoger leggen in plaats 
van lager. Dat gaat fundamenteel in 
tegen de richting die wij willen inslaan. 

De voorzitter : De heer Par- ::.. Van 
Gheluwe heeft het woord. 

De heer Patrick Van Gheluwe (SP): 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister, collega's, de reeds georgani 
seerde volksraadplegingen te Genk en 
te Gent hebben bewezen dat er iets 
schort aan de drempel tot deelname en 
de geldigheid van deze volksraadple 
ging. ln de eerste plaats heeft men te 
Genk niet kunnen overgaan tot telling 
omdat er net te weinig deelnemers 
waren opgedaagd en dit misschien tot 
opluchting van sommigen, maar ook tot 
frustratie van velen. In Gent werd 
bewezen dat oproepen tot niet 
deelname om zo een telling te 
vermijden, ook faliekant kan eindigen. 
Daardoor kan immers de ene zijde, 
degenen die komen, voldoende talrijk 
zijn en zo een overdonderende 
meerderheid behalen, terwijl de andere 
zijde, of degenen die ingingen op de 
oproep om thuis te blijven, verweesd 
achterblijven. In een der werkgroepen 
van de zogenaamde Assisen van de 
Democratie, een initiatief van de 
Kamervoorzitter. bereikten de vijf 
deelnemende partijen een consensus 
over het principe van de consultatieve 
volksraadpleging. Een consensus is dus 
de grootste gemene deler en dit leidde 
niet tot de invoering van een bindend 
referendum; dat betekent echter niet dat 
geen enkele van de vijf deelnemende 
partijen voorstander zou zijn van de 
invoering van een bindend referendum. 
Ik kan mij perfect terugvinden in een 
bindend referendum, op voorwaarde 
van, bij voorbeeld, een verplichte 
opkomst voor iedereen of als de 
teldrempel hoger zou liggen dan 
vandaag. Gezien dit te hoog was 
gegrepen, kunnen wij ons terugvinden 
in de vooropgestelde bespreking ter 
organisatie van een consultatieve 
volksraadpleging. 
Deze versoepeling verschaft in de eerste 
plaats de garantie dat de gemeente of 
provincie de volksraadpleging moet 

organiseren als deze wordt gevraagd 
door een bepaald percentage van de 
inwoners. Eerlijk gezegd : de kaap van 
I 0% in het geval van meer dan 25 000 
inwoners en zelfs van 20% bij minder 
dan 25 000 inwoners is ver van 
onoverkomelijk, vooral nu daarmee in 
de eerste plaats toch de verplichte 
organisatie wordt afgedwongen. Voor 
dien bleef dit een vrijblijvende optie 
voor provincie- of gemeentebestuur, 
ondanks de eventuele hoge vraag tot 
organisatie. Het vooropgestelde onder 
werp kan trouwens de bevolking 
motiveren om een raadpleging af te 
dwingen, dat spreekt voor zich. ln dat 
opzicht kan ik mij terugvinden in een 
hoger percentage voor kleinere gemeen 
ten, omdat de betrokkenheid van de 
bevolking daar veel groter is of althans 
toch kan worden verwacht. Ik kan mij 
goed voorstellen dat het in een kleinere 
gemeente gemakkelijker zou zijn om, 
zoals in het gegeven voorbeeld. 3 600 
handtekeningen te vinden. Dat geldt des 
te meer omdat handtekeningen nu 
mogen worden gegeven vanaf zestien 
jaar en niet vanaf achttien jaar, zoals 
voor de stemplicht. De groep waarin 
handtekeningen kunnen worden verza 
meld is dus groter en volgens mij zal het 
percentage dus gemakkelijker worden 
gehaald in kleinere gemeenten als het 
gaat om specifieke onderwerpen 
waarbij de bevolking zich betrokken 
voelt. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer Van Gheluwe, ik 
vraag me af waarom het percentage 
werd verhoogd. Ik ben het met u eens 
dat het hier gaat om een voorwaarde die 
niet onoverkomelijk is maar op basis 
van de ervaringen zie ik geen enkele 
reden om dit percentage te verhogen. U 
kunt toch niet ontkennen dat u het 
moeilijker maakt om een volksraadple 
ging af te dwingen. U kunt mij 
momenteel geen voorbeelden geven van 
wat men "ondoordachte volksraadple 
gingen" zou kunnen noemen. Ik vind 
tenslotte geen verklaring voor de 
anomalie tussen het voorbeeld van een 
gemeente met 16 000 of 30 000 
inwoners. 

De voorzitter: De heer Willy Cortois 
heeft het woord. · 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer de voorzitter, ik zou toch 
willen zeggen dat men duidelijk de 
bedoeling heeft het houden van een 
volksraadpleging moeilijker te maken. 
Als we een drempel invoeren moet die 
volgens mij in alle gemeenten gelden, 
zoniet krijg je een vorm van 
discriminatie. Ik zie het nut daarvan niet 
in. 
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Mijnheer Van Gheluwe denkt blijkbaar 
dat men in de landelijke gebieden nog 
steeds te maken heeft met de klassieke 
dorpskernen met hun twee of drie 
fanfares waar alles rond draait. Ik kan u 
verzekeren dat een hele reeks landelijke 
gemeenten vrij groot zijn geworden· en 
in wezen slaapgemeenten zijn gewor 
den. Het contact tussen de inwoners is 
in dergelijke gemeenten veel kleiner 
dan in sommige steden. Volgens mij 
heeft u geen geldige argumentatie om in 
dergelijke gemeenten een hogere 
drempel te hanteren. Het geeft hoe dan 
nok de indruk dat men de organisatie 
van volksraadplegingen wil afremmen. 

Mijnheer Van Gheluwe, uw argumenten 
gaan volgens mij niet op en in de 
praktijk komt het erop neer dat twee 
verschillende normen zullen worden 
gehanteerd. Dit is discriminerend en 
bovendien bestaat daarvoor geen enkele 
fundamentele reden. Ik zou graag van u 
vernemen waarom u een dergelijke 
stelling verdedigt. 

De voorzitter : De heer Patrick Van 
Gheluwe heeft het woord. 

De heer Patrick Van Gheluwe (SP): 
Mijnheer de voorzitter. ik zal de 
denigrerende opmerkingen over de 
fanfares in de landelijke gemeenten 
terzijde laten. Ik kan de heer Cortois 
alleen zeggen dat fanfares of harmo 
nieën in landelijke gemeenten soms een 
hoger niveau halen dan die uit een grote 
stad. Ik kan u voorbeelden aanhalen van 
harmonieën die in een veel hogere 
klasse spelen dan de harmonieën uit de 
steden. Er is in de landelijke gemeenten 
meer dan alleen maar de fanfares. 
Volgens mij is er ook meer democratie 
in die landelijke gemeenten. 

Laat ons terugkeren naar het onderwerp 
van deze discussie. 

De voorzitter: De heer Willy Cortois 
heeft het woord. 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer de voorzitter, de heer Van 
Gheluwe geeft aan mijn beschrijving • 
die ik als zeer waardevol beschouw • 
een verkeerde interpretatie. 

De heer Patrick Van Gheluwe (SP) : Ik 
heb het zo begrepen. 

De heer Willy Cortois (VLD): Dan 
hebt u mijn woorden verkeerd 
begrepen ... 

De heer Patrick Van Gheluwe (SP) : U 
bent niet duidelijk in uw uitspraken. 

De heer Willy Cortois (VLD): ... maar 
het weze u vergeven. 

De heer Patrick Van Gheluwe (SP) : 
Om terug te keren naar het onderwerp, 
hoev. · de voorwaarden om een 

volksraadpleging te organiseren ver 
strengd zijn, is er toch ook sprake van 
een drempelverlaging, aangezien de 
volksraadpleging verplicht moet wor 
den op het getouw gezet indien al de 
voorwaarden zijn vervuld. 

Indien u wou weten waarom men die 
bepaling in de tekst heeft opgenomen, 
dan zou u op de uitnodiging voor de 
rondetafelconferentie over de democra 
tie van de voorzitter van de Kamer 
moeten zijn ingegaan. Had u aan dat 
overleg deelgenomen, dan was er 
misschien een andere consensus tot 
stand gekomen en dan zou u 
ongetwijfeld hebben geweten wat de 
beweegredenen waren om de tekst aldus 
op te stellen. Ik geef toe dat ik evenrnin 
lid was van de werkcr-: ~t' en weet dus 
ook niet wat de fundamentele grondslag 
voor deze handelwijze is. Ik zeg enkel 
dat er een andere kant aan de medaille is 
en dat het gemakkelijk is kritiek te 
spuien als men niet deelneemt aan het 
overleg. U hebt eigenlijk uw kans laten 
voorbijgaan, mijnheer Tavernier, en ik 
betreur dat. 

Dr heer Willy Cortois (VLD): Maar, 
mijnheer Van Gheluwe, u weet niet wat 
de achterliggende redenen zijn van het 
standpunt dat u verdedigt ! 

DL heer Patrick Van Gheluwe (SP): Ik 
heb opgemerkt dat er een andere kant 
aan de medaille is. Men heeft inderdaad 
de voorwaarden verstrengd. Maar 
daartegenover staat dat, indien aan de 
voorwaarden is voldaan, de volksraad 
pleging verplicht moet worden georga 
niseerd. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer Van Gheluwe. 
hier gaat het om een fundamenteel 
principe. Ik heb ervoor gekozen om 
parlementslid te zijn. Welnu, parlemen 
tair werk wordt verricht in het 
parlement: het wordt ten gronde in de 
bevoegde commissies besproken. Ik 
betreur het dan ook dat er desgevallend 
akkoorden worden gesloten, waarover 
men niet cens in de bevoegde 
comrmssies wil spreken met het 
argument dat men maar moest hebben 
deelgenomen aan de discussies elders. 

Indien men de argumenten niet eens in 
de commissies naar voren brengt en de 
discussies niet grondig in de parlemen 
taire commissies voert, dan herleidt 
men zowel die commissies als het 
parlement in zijn geheel tot een 
stemmachine waarbij ze wel een 
ontwerp of voorstel mogen goedkeuren 
of verwerpen, maar geen grondig 
onderzoek mogen voeren. Ik vind dat 
een zeer betreurenswaardige evolutie, 
net zoals ik het ten zeerste aanklaag dat 
men op bijeenkomsten buiten het 

parlement over documenten beschikt 
die van belang zijn voor de 
totstandkoming van een bepaalde wet, 
maar die niet eens aan de leden van de 
bevoegde commissie worden bezorgd. 
Een voorbeeld zullen wij morgen zien 
wanneer wij het hebben over de wet in 
verband met de boekhouding van 
politieke partijen, waarvan wij moesten 
vaststellen dat er thans documenten van 
het Instituut der Bedrijfsrevisoren 
opduiken die. hoewel ze van belang 
waren voor de opmaak van de 
desbetreffende wet, pas anderhalf jaar 
later aan de commissieleden bekend 
worden gemaakt. Dat is, mijns inziens, 
geen serieuze werkwijze. Zo kan men 
geen democratische discussie aangaan 1 

Parlementaire discussies moeten ten 
gronde in de commissies en de plenaire 
vergadering van het parlement worden 
gehouden. 

Het staat natuurlijk iedereen vrij om 
ook informeel op andere fora te 
spreken. Dat mag echter geenszins de 
dieptebespreking hier hypothekeren. 

De heer Patrick Van Gheluwe (SP): 
Mijnheer Tavernier. de discussie ten 
gronde wordt hier helemaal niet 
ontweken. Men kan echter moeilijk 
beweren dat het hier ging om een 
paraparlementair initiatief, aangezien 
het uitging van de voorzitter van de 
Kamer. U hebt ongetwijfeld het recht en 
ook de nodige argumenten om aan de 
kant te blijven staan. Dan kan men zich 
uiteraard gemakkelijker kritisch opstel 
len. 

De belangrijkste drempelverlaging 
bestaat erin dat alle inwoners van de 
gemeente of de provincie vanaf 16 jaar 
in aanmerking komen om de volksraad 
pleging aan te vragen en eraan deel te 
nemen. Er wordt dus geen onderscheid 
meer gemaakt tussen Belgische en 
niet-Belgische onderdanen. of ze nu 
Ell-burgers zijn of niet. Deelname i~ 
enkel afhankelijk van het feit of men al 
dan niet in de desbetreffende gemeente 
of provincie woont. 

Dit is een belangrijke stap in de richting 
van het opentrekken van de deelname 
van alle inwoners 'Jij toekomstige 
gemeenteraadsverkiezingen. 

Wanneer wij staan voor een multicultu 
rele samenleving, dan moet zij in de 
eerste plaats aan elk democratisch 
beginsel, dus ook aan de volksraadple 
ging en later aan de verkiezingen. 
kunnen deelnemen. 

Een dergelijke consensus tussen vijf 
democratische partijen is een belang· 
rijke stap in de goede richting. Het is 
niet de fout van die vijf dat drie partijen 
aan de kant blijven staan. Het is dus 
jammer dat enkele democratische 
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partijen gewild aan de kant zijn blijven 
staan en de oproep van de voorzitter van 
de Kamer niet hebben willen volgen. 
De stap naar de 16-jarige leeftijd kan 
een goede leerschool zijn voor deze 
min-t S-jarigen die nu toch op 
vrijwillige basis zullen kunnen deelne 
men vooraleer zij op 18-jarige leeftijd 
hun volle verantwoordelijkheid moeten 
opnemen. 
Ook de verlaging van de teldrempel is 
een belangrijke wijziging. Deze drem 
pel wordt gebracht op hetzelfde 
percentage als er indieners vereist zijn, 
zodat het onvoorstelbaar wordt dat er 
minder deelnemers zouden zijn dan 
aanvragers. Zodoende zal elke volks 
raadpleging worden geteld waardoor de 
bestuurders van gemeente of provincie 
steeds een lichte of grote vingerwijzing 
van hun bevolking zullen krijgen, dit 
naargelang van de belangstelling van de 
bevolking voor die volksraadpleging. 
Het is begrijpelijk dat men geen 
bindend karakter aan de volksraadple 
ging kan geven wanneer slechts 10% of 
20% van de bevolking heeft deelgeno 
men. Hiermee zouden alle democrati 
sche beginselen van een meerderheid in 
de gemeente of de provincie met voeten 
worden getreden. 
Door de goedkeuring van dit voorstel 
zetten wij toch een grote stap vooruit 
naar meer democratie in ons land. 
Dat is mijn volle overtuiging en de SP 
zal dit voorstel dan ook steunen. 

De voorzitter : De heer Luc Willems 
heeft het woord. 

De heer Luc Willems (CVP) : Mijnheer 
de voorzitter, mijnheer de minister, 
collega's, ik meen dat we vandaag een 
belangrijke stap zetten naar meer 
wisselwerking en betrokkenheid tussen 
burgers en bestuur. Uiteraard blijft er 
een fundamentele tegenstelling tussen 
het referendum en de volksraadpleging 
en met deze wetgeving zal er tot op 
heden slechts één echt referendum 
plaatsvinden, met name om de zes jaar 
tijdens de verkiezingen. 
De behoefte om voor maatschappelijke 
problemen tussentijds de bevolking te 
raadplegen groeit en de stap die we 
vandaag zetten is belangrijk. We 
kunnen natuurlijk altijd naar de verre 
horizonten kijken en besluiten dat het 
onvoldoende is. Wanneer men dus de 
zaken evalueert, daaruit afleidt dat een 
aantal zaken niet werden gerealiseerd 
en ontevreden is, dan is het uiteraard 
heel moeilijk om iets goeds te doen in 
dit parlement. 
Belangrijk in wat vandaag voorligt, is 
dat alle inwoners van de gemeente 
kunnen deelnemen, dat de drempel 

wordt verlaagd, dat de leeftijd op 16 
jaar wordt gebracht en dat een groep 
inwoners van de gemeente een 
referendum kan eisen dat dan ook 
effectief moet plaatsvinden. 
Belangrijker echter dan de wijzigmg 
van de regels en de normen, is de 
mentaliteitswijziging bij de bestuurders. 
Men kan lange discussies voeren over 
die drempel, over die 10 of 20% en de 
betekenis daarvan in absolute cijfers. 
Dat is heel boeiend voor wiskundigen. 
Veel belangrijker echter i~ dat er in ons 
land ook een referendumcultuur komt. 
Daaraan zijn twee aspecten verbonden. 
Ten eerste, de bestuurders aanvaarden 
dat een groep van de bevolking 
rechtstreeks de besluitvorming wil en 
kan beïnvloeden. Ten tweede. de 
burgers zullen beseffe- uat een 
volksraadpleging, en op termijn een 
referendum. een zekere verantwoorde 
lijkheid vraagt. 
Het referendum is een instrument van 
politieke participatie en niet louter een 
drukkingsmiddel. Immers, indien dat zo 
wordt geconcipieerd dan zouden het 
referendum of de volksraadpleging 
worden misbruikt en niet inspelen op de 
thermometer die men even wil 
gebruiken om de mening bij de 
bevolking na te gaan. 
Zodra die nieuwe cultuur en die 
inzichten er zullen zijn, zal het 
parlement, wellicht een nieuwe stap 
zetten in de richting van een echt 
referendum. 

De voorzitter : De algemene bespre 
king is gesloten. 
La discussion générale est close. 
Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan van het wetsvoorstel 
nr. 1174/Q_ 

Nous passons à la discussion des 
articles de la proposition de loi 
n° 1174/9. 

- L'article I est adopté. 
- Artikel 1 wordt aangenomen. 
Amendement nr. 39 van de heren Jef 
Tavernier en Olivier Deleuze wil een 
artikel Ibis (nieuw) invoegen. 
L'amendement n° 39 de MM. Jef 
Tavernier et Olivier Deleuze tend à 
insérer un article Ibis (nouveau). 
(1174/12) 

Vraagt iemand het woord ? 
Quelqu'un demande-t-il la parole? 
De heer Jef Tavernier heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer de voorzitter, dit 
amendement is een principieel amende- 

ment. Wij willen duidelijk aangeven dat 
wij opteren voor het referendum en niet 
voor de volksraadpleging, die ondanks 
het vrijblijvende karakter, blijkbaar heel 
wat gemeentebestuurders en parle 
mentsleden schrik inboezemt. 

De voorzitter : De stemming over het 
amendement wordt aangehouden. 

Le vote sur l'amendement est réservé. 

Op artikel 2 werden de volgende 
amendementen ingediend : 

A l'article 2 les amendements suivants 
ont été déposés : 

nr. 44 van de heer Willy Cortois; 

n° 44 de M. Willy Cortois (1174//13): 

nr. 40 van de heren Jef Tavernier en 
Olivier Deleuze; 

n° 40 de MM. Jef Tavernier et Olivier 
Deleuze (1174/12); 

nr. 41 (in hoofdorde) van de heren Jef 
Tavernier en Olivier Deleuze; 
n° 41 (en ordre principal) de MM. Jef 
Tavernier et Olivier Deleuze (1174/12): 
nr. 42 (in bijkomende orde) van de 
heren Jef Tavernier en Olivier Deleuze; 
n° 42 (en ordre subsidiaire) de MM. Jef 
Tavernier et Olivier Deleuze (1174/12); 
nr. 37 van de heer Willy Cortois, 
oorspronkelijk ingediend door de heren 
Willy Cortois en Tony Smets: 
n° 37 de M. Willy Cortois, initialement 
déposé par MM. Willy Cortois et Tony 
Smets(1174/10). 

Vraagt iemand het woord '! 
Quelqu'un dernande-t-il la parole ·7 

De heer Jef Tavernier heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV): Mijnheer de voorzitter, de 
motivering van het amendement nr. 40 
is nagenoeg dezelfde als deze van ons 
amendement nr. 39. Het beoogt het 
bindende karakter van de volksraadple 
ging aan te geven. 
Met ons amendement nr. 41 willen wij 
ingaan tegen de drempelverhoging die 
door een meerderheid in de commissie 
werd ingevoerd wat het aantal vereiste 
handtekeningen betreft. Ons inziens is 
het een anomalie dat in een gemeente 
met 16 000 inwoners meer handteke 
ningen vereist zijn dan in een gemeente 
met 30 000 inwoners. Vandaar dat wij 
een "getrapt" systeem voorstellen. We 
willen ons eventueel aansluiten - al is 
het niet van harte - bij de vereiste om 
10% handtekeningen te verzamelen 
voor gemeenten met minder dan 25 000 
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inwoners. Als het evenwel gaat om 
grotere gemeenten - die zich al dan niet 
"stad" voelen - stellen wij voor per 
schijf een ander percentage bijkomende 
handtekeningen op te leggen. Wij 
willen 8% handtekeningen opleggen 
voor de schijf van 25 000 tot 50 000 
kiesgerechtigden en 5% voor de schijf 
hoven de 50 000 kiesgerechtigden. 
Dit amendement verschilt nog op een 
ander vlak van de voorliggende tekst. 
Wij hebben het niet over inwoners, 
maar over kiesgerechtigden, wat 
logischer is. Dit amendement is naar 
mijn mening een zeer belangrijk 
amendement om de wil van de Kamer 
aan te geven om al dan niet de 
gemeentelijke volksraadpleging gemak 
kelijker te maken. 
Voor ons amendement nr. 42 geldt 
dezelfde verantwoording als het 
voorgaande, namelijk het gemakkelijker 
maken van het organiseren van de 
gemeentelijke volksraadpleging. 

De voorzitter : De stemming over de 
amendementen en het artikel 2 wordt 
aangehouden. 
Le vote sur les amendements et l'article 
2 est réservé. 
- De artikelen 3 tor 5 worden artikel per 
artikel aa11ge110111e11. 

- Les articles 3 à 5 sont adoptés article 
par article. 

Wij gaan over tot artikel 6. 

Nous passons à l'article 6. 
Bij wijze van louter vormverbetering 
moet de N-tekst van artikel 6, § 6, in 
overeenstemming worden gebracht met 
de F-tekst door de toevoeging van de 
woorden "ten minste" tussen "of' en 
"20%". 
A titre de correction de pure forme, le 
texte néerlandais de l'article 6. § 6. doit 
être mis en conformité avec le texte 
français par l'ajout des mots "ten 
minste" entre "of' et "20%". 
Op artikel 6 werden de amendementen 
nrs 45 (1174/13), 46 en 38 (1174/10) 
ingediend door de heer Willy Cortois. 
A l'article 6 les amendements n°' 45 
(1174/13), 46 et 38 (1174/10) ont été 
déposés par M. Willy Cortois. 
Vraagt iemand het woord? (Nee) 

Quelqu'un dernande-t-il la parole ? 
(Non) 

De stemming over de amendementen en 
het artikel 6, zoals verbeterd, wordt 
aangehouden. 
Le vote sur les amendements et l'article 
6, ainsi corrigé, est réservé. 

Amendement nr. 43 van de heren Jef 
Tavernier en Olivier Deleuze wil een 
artikel 6bis (nieuw) invoegen. 
L'amendement n° 43 de MM. Jef 
Tavernier et Olivier Deleuze tend à 
insérer un article 6bis (nouveau). 
(1174/12) 

Vraagt iemand het woord ? 
Quelqu'un dernande-t-il la parole? 
De heer Jef Tavernier heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer de voorzitter, in 
de huidige tekst heeft men, waarschijn 
lijk in dezelfde geest van schrik voor 
volksraadplegingen, een sperperiode 
van 16 maanden ingevoerd voor de 
gemeenteraadsverkiezins.cr-. ·,,; •J vinden 
deze periode veel te ruim en stellen 
voor ze terug te brengen tot 10 
maanden. Men kan er natuurlijk over 
discussiëren of het niet beter 6 maanden 
zou zijn, maar wij meenden dat 10 
maanden als een soort compromis 
aanvaardbaar is. 

De voorzitter : De stemming over het 
amendement wordt aangehouden. 
Le vote sur l'amendement est réservé. 
- Artikel 7 wordt aangenomen. 

- L'article 7 est adopté. 

Amendement nr. 47 van de heer Didier 
Reynders c.s. wil een artikel 8 (nieuw) 
toevoegen. 
L'amendement n° 47 de M. Didier 
Reynders et consorts tend à insérer un 
article 8 (nouveau). (1174/14) 
Vraagt iemand het woord ? 
Quelqu'un dernande-t-il la parole? 
La parole est à M. Didier Reynders. 

M. Didier Reynders, président du 
groupe PRL-FDF : Monsieur le prési 
dent, il s'agit simplement de préciser la 
date d'entrée en vigueur de la loi. En 
fait. des questions se posent sur la 
manière de recueillir les signatures et 
d'organiser la pétition, le document qui 
donnera lieu à la consultation populaire. 
Nous pouvons peut-être poser la 
question au ministre de l'Intérieur - je 
vois qu'il fait appel au téléphone pour y 
répondre - : quelles précisions pourront 
elles être apportées dans les prochaines 
semaines ou les prochains mois pour 
éviter l'apparition de mécanismes très 
diversifiés d'une commune à l'autre ou 
d'une province à l'autre puisque ce sera 
vrai aussi pour la consultation 
provinciale ? 
Deux formules étaient envisageables : 
soit confier au Roi le soin de faire entrer 
Ia loi en vigueur à une date qu'il 

détermine, soit fixer la date nous 
mêmes à travers la loi. Nous avons 
finalement opté pour une situation 
intermédiaire : demander au Roi de 
faire entrer la loi en vigueur, mais au 
plus tard au Ier janvier 2000. 
D'ailleurs, en voyant la rédaction de 
l'amendement, il doit être clair pour nos 
travaux, quitte à préciser davantage 
encore le texte, qu'à défaut d'arrêté 
royal, la loi entre en vigueur le 
1er janvier 2000. 

Cette situation doit être très claire : il 
s'agit simplement de donner l'occasion 
de préciser les modalités de détermina 
tion de la pétition, de la liste qui doit 
circuler. Selon l'amendement, il 
apparaît qu'au cas où le Roi ne 
prendrait pas attitude avant le 
Ier janvier 2000, la loi entrerait malgré 
tout en vigueur à cette date. 

De voorzitter : De heer Jef Tavernier 
heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer Reynders, dit 
amendement is enigszins verwonderlijk 
omdat deze wetswijziging ook door een 
verruimde meerderheid zou worden 
gesteund. U legt de bevoegdheid 
immers bij de uitvoerende macht. In 
principe, indien het in onze macht ligt, 
moeten wij de bevoegdheden zo veel 
mogelijk aan het parlement voorbehou 
den. Als u dit amendement handhaaft, 
zal het voorstel opnieuw naar de 
commissie worden verzonden. Wij 
zullen van de gelegenheid gebruik 
maken om een tegenamendement in te 
dienen waarin wij zullen stellen dat de 
initiatieven die beantwoorden aan 
artikel 319, namelijk die waarvoor de 
aanvraag bij aangetekend schrijven 
reeds is gebeurd bij het college van 
burgemeester en schepenen, onder de 
toepassing van de oude wet vallen. 
Diegene die later kwamen zullen dan 
uiteraard onder de toepassing van de 
gewijzigde wet vallen. 

Aangezien u akkoord gaat met de 
sperperiode van 16 maanden die in .de 
oude wet werd ingeschreven, zou het 
bovendien logischer zijn om de nieuwe 
wet 16 maanden voo, de volgende 
gemeenteraadsverkiezingen van kracht 
te laten worden. Er is dan immers geen 
enkele discussie mogelijk want 16 
maanden voor de volgende gemeente 
raadsverkiezingen mogen er toch geen 
volksraadplegingen meer georganiseerd 
worden. Alles wat nog loopt kan dan 
volgens de oude procedure worden 
afgehandeld en men kan er zeker van 
zijn dat men bij de volgende 
regeringsonderhandelingen niet op de 
gemeentelijke volksraadplegingen moet 
terugkomen. 
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Jef Tavernier 

Dit zijn twee alternatieve amendemen 
ten die mijns inziens beter zijn dat wat u 
voorstelt. 

Le président: La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur le président, je suis toujours 
heureux de prendre connaissance des 
propositions d'amendement de 
M. Tavernier. 

Quand il dit que l'on renvoit au pouvoir 
exécutif. je rappelerai que la proposi 
tion d'amendement est bien de faire 
entrer la loi en vigueur au plus tard le 
1 cr janvier 2000. de toute façon, quelle 
que soit l'attitude de l'exécutif, mais 
encore de laisser r occasion au 
gouvernement de proposer une entrée 
en vigueur plus rapide si les modalités 
sont déterminées. 

Le président: Le vote sur l'amende 
ment est réservé. 

De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur les amendements et les articles 
réservés et sur I' ensemble de la 
proposition de loi n° 1174/9 aura lieu 
ultérieurement. 

De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over de aangehouden amen 
dementen en artikelen en over het 
geheel van het wetsvoorstel nr. 1174/9 
zal later worden gestemd. 

Nous passons à la discussion des 
articles de la proposition de loi 
n'' 1175/I2. 

Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan van wetsvoorstel 
nr. 1175/I2. 

L'intitulé a été modifié par la 
commission en : "proposition de loi 
modifiant les articles 140-1 à 140-6 de 
la loi provinciale, relatifs à la 
consultation populaire provinciale". 

Het opschrift werd door de commissie 
gewijzigd in : "wetsvoorstel tot wijzi 
ging van de artikelen 140-1 tot 140-6 
van de provinciewet betreffende de 
provinciale volksraadpleging". 

- L'article I est adopté. 
- Artikel I wordt aangenomen. 
Amendement nr. 27 van de heren Jef 
Tavernier en Olivier Deleuze wil een 
artikel Ibis (nieuw) invoegen. 

L'amendement n° 27 de MM. Jef 
Tavernier et Olivier Deleuze tend à 
insérer un article Ibis (nouveau). 
(1175/13) 

Vraagt iemand het woord '.' 
Quelqu'un dernande-t-il la parole ·i 

De heer Jef Tavernier heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV): Mijnheer de voorzitter, 
ook dit amendement gaat over de 
drempels. Ik verwijs terzake naar de 
verantwoording. 

Le président: Le vote sur l'amende 
ment est réservé. 

De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 

Op artikel 2 werden de volgende 
amendementen ingediend : 

A l'article 2 les amendern- .. ,s suivants 
ont été déposés : 

nr. 30 van de heer Willy Cortois; 

n° 30 de M. Willy Cortois (1175/14); 
nrs 28 en 29 van de heren Jef Tavernier 
en Olivier Deleuze; 

n'" 28 et 29 de MM. Jef Tavernier et 
Olivier Deleuze(ll75/13). 

Vraagt iemand het woord ? 

Quelqu'un demande-t-il la parole'.' 

De heer Jef Tavernier heeft het woord. 

De heer Jef Tavernier (ECOLO 
AGALEV): Mijnheer de voorzitter, in 
deze amendementen gaat het om de 
volksraadpleging als principe en om het 
verlagen van de drempels. Als men de 
drempel op 10% brengt voor provin 
ciale volksraadplegingen, dan kan men 
net zo goed zeggen dat er geen 
provinciale volksraadplegingen worden 
georganiseerd. Dat kan niet de 
bedoeling zijn van de wetgever. ln de 
praktijk zal het daar echter wel op 
uitdraaien. 

De voorzitter : De stemming over de 
amendementen en het artikel 2 wordt 
aangehouden. 

Le vote sur les amendements et I' article 
2 est réservé. 
- De artikelen 3 tot 5 worden artikel per 
artikel aangenomen. 
- les articles 3 à 5 sont adoptés article 
par article. 
Op artikel 6 werden de amendementen 
nrs 31 en 32 ingediend door de heer 
Willy Cortois. 

A r article 6 les amendements n'" 31 et 
32 ont été déposés par M. Willy Cortois. 
(1175/14) 
De stemming over de amendementen en 
het artikel 6 wordt aangehouden. 

Le vote sur les amendements et ! 'article 
6 est réservé. 

- Artikel 7 wordt aangenomen. 
- l'article 7 est adopté. 
Amendement nr. 33 van de heer Didier 
Reynders c.s. wil een artikel 8 (nieuw) 
toevoegen. 

L'amendement n° 33 de M. Didier 
Reynders et consorts tend à ajouter un 
article 8 (nouveau). (1175/15) 
Vraagt iemand het woord '1 

Quelqu'un demande-t-il la parole'? 

La parole est à M. Didier Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF) : 
Monsieur le président, cette amende 
ment vise à assurer l'application 
correcte de la nouvelle loi avec le même 
principe d'entrée en vigueur automati 
que le Ier janvier 2000 au plus tard, le 
gouvernement ayant, bien entendu, 
l'occasion de la faire entrer en vigueur 
plus tôt. 

Le président : Le vote sur I' amende 
ment est réservé. 

De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur les amendements et les articles 
réservés et sur I' ensemble de la 
proposition de loin° 1175/12 aura lieu 
ultérieurement. 

De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over de aangehouden amen 
dementen en artikelen en over het 
geheel van het wetsvoorstel nr. 1175/12 
zal later worden gestemd. 

L'ordre du jour appelle la discussion: 

- du projet de loi modifiant le Code 
électoral en vue d'octroyer le droit de 
vote aux Belges établis à l'étranger 
pour l'élection des Chambres législa 
tives fédérales (1742/1 à 4) 
- de la proposition de loi de 
MM. Didier Reynders et Louis 
Michel modifiant le Code électoral, 
en vue de permettre aux Belges 
résidant à l'étranger de participer 
aux élections législatives (986/1 et 2) 
- de la proposition de loi de 
MM. Jean-Jacques Viseur, Marceau 
Mairesse et Pierre Beaufays modi 
fiant le Code électoral et la loi du 23 
mars 1989 relative à l'élection du 
Parlement européen en vue de 
permettre aux Belges résidant en 
dehors du Royaume de voter aux 
élections législatives et aux élections 
du Parlement européen (101211 et 2) 
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président 

- de la proposition de loi de 
MM. Didier Reynders et Louis 
Michel modifiant le Code électoral en 
vue de permettre aux Belges résidant 
à l'étranger de participer aux 
élections législatives (1189/1 et 2). 

Aan de orde is de bespreking van : 

- het wetsontwerp tot wijziging van 
het Kieswetboek om het stemrecht 
toe te kennen aan de Belgen die 
gevestigd zijn in het buitenland, voor 
de verkiezing van de federale 
Wetgevende Kamers (1742/1 tot 4) 
- het wetsvoorstel van de heren Didier 
Reynders en Louis Michel tot 
wijziging van het Kieswetboek 
teneinde Belgen die in het buitenland 
verblijven in staat te stellen deel te 
nemen aan parlementsverkiezingen 
(986/1 en 2) 
- het wetsvoorstel van de heren 
Jean-Jacques Viseur, Marceau Mai 
resse en Pierre Beaufays tot wijziging 
van het Kieswetboek en van de wet 
van 23 maart 1989 betreffende de 
verkiezing van het Europese Parle 
ment opdat ook de buiten het Rijk 
verblijvende Belgen kunnen deelne 
men aan de parlementsverkiezingen 
en aan de verkiezing van het 
Europese Parlement (1012/1 en 2) 
- het wetsvoorstel van de heren Didier 
Reynders en Louis Michel tot 
wijziging van het Kieswetboek 
teneinde de Belgen die in het 
buitenland verblijven de gelegenheid 
te geven deel te nemen aan de 
parlementsverkiezingen (1189/1 en 
2). 

Le texte adopté par Ia commission sert 
de base à la discussion des articles. (Rgt 
66, 4°) 
De door de commissie aangenomen 
tekst geldt als basis voor de bespreking 
van de artikelen. (Rgt 66, 4°) (1742/4) 
De algemene bespreking is geopend. 

La discussion générale est ouverte. 

De heer Robert Delathouwer. rappor 
teur. heeft het woord. 

De heer Robert Delathouwer (SP). 
rapporteur : Mijnheer de voorzitter, 
mijnheer de minister, collega's, in 
afspraak met de heer Canon zal ik het 
verslag uitbrengen. 
Uiteraard kan de heer Canon nadien nog 
interveniëren mocht hij zulks nodig 
achten. 
Dit wetsontwerp werd besproken 
tijdens de commissievergaderingen van 
29 en 30 september en I oktober. 
Het voorstel van de heer Borginon om 
een h, .zitting te organiseren werd 
verworpen met 6 stemmen tegen 3. 

Reeds van bij de aanvang maakte de 
regering omtrent dit wetsontwerp 
duidelijk dat ook het regeerakkoord 
bepaalde dat de problematiek van het 
statuut van Belgen die in het buitenland 
verblijven. met inbegrip van de 
uitoefening van het stemrecht, in zijn 
geheel zou worden behandeld en dat het 
onderhavige ontwerp aldus in de lijn 
van de verwachtingen ligt. 

Dit wetsontwerp regel: een tiental 
punten waarvan in de eerste plaats de 
volmachtenregeling. Belgen die in het 
buitenland verblijven zullen, weliswaar 
via volmacht, kunnen kiezen voor het 
Federaal Parlement. 

Tweede punt : betrokkene .1 ~ •.• iien dit 
elk jaar bevestigen via '-"n schriftelijke 
verklaring bij de diplomatieke of 
consulaire post waaronder zij ressorte 
ren. 

Derde punt : de kiezers worden 
ingeschreven in het bijzonder register 
van Belgische kiezers in het buitenland. 
dat in elke gemeente permanent wordt 
bijgehouden. 

Vierde punt : diegenen die niet meer 
voldoen aan de kiesbevoegdheidsvoor 
waarden zullen per definitie uit het 
bijzonder register worden geschrapt. 

Vijfde punt : diegenen die vertrekken 
vanuit België naar het buitenland, 
zullen bij hun vertrek een verklaring bij 
het bestuur van de gemeente indienen 
om te worden ingeschreven in het 
bijzonder register. 

Zesde punt : de Belgen die nalieten 
voornoemde formaliteiten bij hun 
vertrek te vervullen of die nooit in 
België woonden - zij die de Belgische 
nationaliteit hebben. maar in het 
buitenland werden geboren en er steeds 
verblijven - kunnen steeds schriftelijk 
verklaren. bij de Belgische diploma 
tieke of consulaire post waaronder zij 
ressorteren, dat zij de hoedanigheid van 
kiezer willen verwerven. 

Het zevende punt betreft de procedure 
die wordt gevolgd voor de volmachten 
die via diplomatieke of consulaire weg 
worden overgezonden. Deze zullen in 
de eerste plaats worden gecontroleerd 
door het ministerie van Buitenlandse 
Zaken en vervolgens worden overge 
zonden naar de minister van Justitie die 
in voorkomend geval een uittreksel van 
het strafblad van de aanvrager eraan 
toevoegt. Ten slotte worden de 
volmachten overgezonden naar de 
gemeenten waar de aanvrager zijn 
laatste verblijfplaats had, ofwel naar de 
gemeenten waar de kiezer die als 
gemachtigde wordt aangewezen, zijn 
woonplaats heeft, dit voor het geval van 
Belgen die nog geen verblijfplaats 
hadden in ons land. 

Het achtste punt betreft het feit dat de 
gemachtigde. samen met zijn eigen 
oproepingsbrief voor de verkiezingen. 
een uittreksel zal ontvangen van de 
volmacht die hem aanwijst om te 
stemmen namens zijn volmachtgever. 
Dit slaat tenslotte op dezelfde procedure 
die moet worden gevolgd wanneer de 
volmacht nu reeds in België wordt 
geregeld voor personen die hier niet 
kunnen stemmen of die hun stem niet 
regelmatig uitbrengen. 

Negende punt : de keuze van de 
gemachtigde is beperkt, net zoals de 
volmacht thans is geregeld. tot de 
echtgenoot of een bloed- of aanverwant 
tot de derde graad. 

Het tiende punt bepaalt wat de 
gemachtigde moet voorleggen. zijnde 
zijn identiteitskaart. zijn oproepings 
brief voor de verkiezingen, een 
uittreksel uit de volmacht die hem als 
gemachtigde aanwijst en een attest dat 
op dag van de verkiezingen niet ouder is 
dan vijftien dagen en waarbij wordt 
bevestigd dat de volmachtgever op dat 
ogenblik nog steeds in leven is. 

Dit wetsontwerp leidde tot een lange 
discussie tussen een aantal commissie 
leden waaronder de heer Borginon, hier 
aanwezig, die behoorde tot één der 
ijverigsten. 

Een punt van kritiek was het feit dat de 
uitoefening van het stemrecht door in 
het buitenland verblijvende Belgen 
slechts facultatief is. Dit sluit aan bij de 
kritiek van de Raad van State. Een van 
de opmerkingen van de regering in dat 
verband was dat er op dit ogenblik geen 
inventarissen worden opgesteld van in 
het buitenland wonende Belgen. Ik 
verwijs naar de cijfergegevens dienaan 
gaande op pagina 9 van het verslag. 
waaruit blijkt dat de totaliteit van de in 
het buitenland verblijvende Belgen 
wordt geraamd op 559 750 personen 
waarvan slechts de helft momenteel is 
geregistreerd. 

Het kan ook niet anders, omdat men dan 
in overtreding zou zijn met artikel 8 van 
het Verdrag tot bescherming van de 
rechten van de mens alscok met artikel 
22 van de Grondwet. 

Bovendien werd kritiek geuit op het feit 
dat een aantal leden liever de stemming 
per brief hadden georganiseerd. Daarbij 
werden een viertal bezwaren naar voren 
gebracht. 

Ten eerste, de kiezerslijst wordt 40 
dagen vóór de datum van de 
verkiezingen opgesteld met de moge 
lijkheid bezwaar aan te tekenen tot 12 
dagen vóór die datum. ln het geval van 
correspondentie met personen die in het 
buitenland verblijven, geeft dit onover 
komelijke problemen. 
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Robert Delathouwer 

Ten tweede. de kosten kunnen enorm 
oplopen. ln het optimale geval. met 
name wanneer alle kiezers deelnemen. 
kan de stemming per brief resulteren in 
een half miljard frank extra-uitgaven. 
Indien het gaat om een gewone 
stemming in België komt men op een 
uitgave van ongeveer 50 Belgische 
frank per kiezer tegenover 800 
Belgische frank wanneer de stemming 
per brief gebeurt. 

Ten derde. er is ook een groter risico 
aan verbonden. vooral daar waar men 
ondertussen op een geautomatiseerde 
wijze zijn stem uitbrengt. Een 
stemming per brief betekent dat deze 
stemmen extra moeten worden inge 
voerd. Dit houdt niet alleen een groter 
risico op fouten in; ook het geheime 
karakter van de stemming kan in dat 
geval niet worden bewaard. 

Ten vierde. de personen die hier niet 
kunnen gaan stemmen, stemmen niet 
per brief maar bij volmacht. Voor 
Belgen in het buitenland moet dit op 
dezelfde manier worden geregeld. 

Het wetsontwerp zoals het in de 
commissie werd aanvaard, voorziet in 
twee mogelijkheden : ofwel vertrekt de 
Belg uit de gemeente en schrijft hij zich 
in: ofwel kan hij zich via een 
diplomatieke of consulaire post in het 
bijzonder register laten inschrijven 
ongeacht of hij reeds in België heeft 
gewoond of niet. Dit zal dan gebeuren 
in de gemeente waar zijn opdrachthou 
der woont. 

Er werd geopperd dat de mogelijkheid 
bestond dat een aantal mensen uit de 
boot zouden vallen. Daarop werd 
gerepliceerd dat met de twee mogelijk 
heden die in de wettekst zijn 
opgenomen. de facto alle verschillende 
mogelijkheden van Belgen die in het 
buitenland verblijven worden opgevan 
gen. De tekst bepaalt bovendien dat de 
Belgen met een dubbele nationaliteit er 
zich op hun erewoord zullen moeten toe 
verbinden slechts één stem uit te 
brengen. Het geval van de Belgen met 
een officiële zending in het buitenland 
werd reeds eerder in een totaal ander 
kader geregeld. 

Vervolgens kom ik tot de artikelsge 
wijze bespreking en de stemming in de 
commissie. Ik zal niet ingaan op de 
amendementen die werden ingediend en 
werden verworpen. Ik vermoed dat men 
deze amendementen opnieuw zal 
indienen en verdedigen. De volgende 
amendementen werden wel aanvaard. 

Ten eerste. amendement nummer 17 
van de regering dat ertoe strekt in 
paragraaf 6 van artikel 2 tussen het 
derde en h,., vierde lid een nieuw lid in 
te voegen ·aarin wordt bepaald dat de 

door een diplomatieke of consulaire 
post ontvangen aanvragen. worden 
bewaard in de gemeenten waar zij 
worden bezorgd. 

Ten tweede. de amendementen num 
mers 15 en 16 van de regering op 
paragrafen 2 en 3 die de tekst aanpassen 
aan de bedoeling om de voorwaarden 
van inschrijving in de registers van een 
Belgische gemeente op de datum 
waarop de kiezerslijst wordt afgesloten. 
ook op te leggen aan de Belgische 
kiezers in het buitenland die hun 
stemrecht wensen uit te oefenen. 

Ten derde. een amendement nummer 11 
van de heren Bourgeois, Borginon en 
mevrouw Van de Casteele o. P0: ••• ~1aaf 
4. achtste lid dat ertoe ~"ekt dat de 
volmacht door de volmachtgever en de 
gemachtigde niet alleen moet worden 
ondertekend maar ook gedagtekend. 
Daarmee ging de voltallige commissie 
akkoord. 

Ik herhaal dat de amendementen 15, 16 
en 17 van de regering en het 
amendement nummer 11 van de heren 
Bourgeois, Borginon en mevrouw Van 
de Casteele werden aanvaard. De 
andere amendementen werden hetzij 
verworpen, hetzij ingetrokken, namelijk 
de amendementen nummers 4 en 5 van 
de heer Borginon. 

Het geheel van het wetsontwerp werd 
goedgekeurd met 10 stemmen bij 
1 onthouding. 

Mijnheer de voorzitter. tot slot wens ik 
de leden en het personeel van het 
commissiesecretariaat te danken voor 
het geleverde werk. 

De voorzitter : De heer Tony Smets 
heeft het woord. 

De heer Tony Smets (VLD): Mijnheer 
de voorzitter, mijnheer de minister. 
collega's, alhoewel het grondwettelijk 
mogelijk was, verhindert de op dit 
ogenblik vigerende kieswet dat Belgen 
die in het buitenland verblijven hun 
stem kunnen uitbrengen. Het Kieswet 
boek schrijft immers voor dat iemand 
stemgerechtigd is op voorwaarde dat hij 
ingeschreven is in het bevolkingsregis 
ter van een Belgische gemeente. 

Het voorliggend ontwerp maakt het 
mogelijk dat deze groep landgenoten 
die tot nu toe van het kiesrecht 
verstoken bleven, wel zullen kunnen 
deelnemen aan het politiek leven in 
België. 

De VLD heeft geen enkel bezwaar 
tegen dit principe, integendeel. Al te 
lang werd beweerd dat Belgen die 
langdurig in het buitenland verblijven 
weinig interesse hebben voor de 

Belgische politiek. Alhoewel ! Bij de 
jongste verkiezingen voor het Europees 
Parlement maakten slechts 1 162 
landgenoten die in een andere 
EU-lidstaat verbleven, gebruik van hun 
stemrecht. Dit is bedroevend weinig. 
Volgens ramingen van het departement 
van Buitenlandse Zaken verblijft 
immers 60% van de 560 000 Belgen in 
het buitenland in een EU-lidstaat. Ander 
merkwaardig punt is dat niemand 
precies zicht heeft op het exacte aantal 
Belgen dat in het buitenland verblijft. ln 
1996 zouden er 244 507 geregistreerd 
zijn. waarvan 177 486 in de Europese 
Unie. Wat de andere helft betreft, is het 
gissen. Niemand kent het exacte aantal, 
hun status en hun verblijfplaats. 

- Voorzitter: de heer Henry. onder 
voorzitter 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
minister, collega's, de nieuwe regeling 
zal een administratieve rompslomp 
veroorzaken, vooral voor de gemeente 
besturen. Het bijzonder register van 
Belgische kiezers in het buitenland. de 
bijzondere kiezerslijst en het jaarlijks 
bijhouden ervan, de notificatie van de 
schrappingen, de bevestiging door de 
burgemeester van de bloed- of 
verwantschapsband, de inschrijving van 
de volmachtdragers zijn daar slechts 
voorbeelden van. 

De nieuwe regeling breidt het 
volrnachtensysteem uit. Dit is. mijns 
inziens, geen goede zaak. De volmach 
tenregeling moel zo beperkt mogelijk 
worden gehouden. Dat het wetsontwerp 
de keuze van de gemachtigde beperkt 
tot de echtgeno(o)t(e) of tot de bloed- of 
aanverwant tot de derde graad is een 
verbetering ten opzichte van vroeger 
toen de volmachtgever een vertrou 
wenspersoon naar keuze kon aandui 
den. 

Mijnheer de minister. het wetsontwerp 
past geen mouw aan de fundamentele 
bemerking van de Raad van State 
inzake de stemplicht zoals bepaald in 
artikel 62 van de Grondwet. 

De VLD had liever gezien dat de 
nieuwe regeling analoog was met die 
voor de verkiezingen van het Europees 
Parlement. Het zou, ons inziens, 
logischer zijn dat eenvormigheid wordt 
nagestreefd voor al de verkiezingen. 

Mijnheer de voorzitter, collega's, 
alhoewel de VLD volmondig akkoord 
gaat dat Belgen in het buitenland 
stemrecht moeten hebben, blijft het 
volmachtensysteem dat halfslachtig is, 
een doom in het oog. Daarom zal de 
VLD zich bij de stemming over het 
ontwerp onthouden. 

Le président : La parole est à M. Denis 
D'hondt. 
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M. Denis D'hondt (PRL-FDF): 
Monsieur le président. monsieur le 
ministre. chers collègues, le présent 
projet de loi a pour objectif de permettre 
aux Belges résidant à l'étranger de 
continuer à participer à la vie politique 
de leur pays. 

Dans de nombreux pays de l'Union 
européenne, comme la France, les 
citoyens résidant à l'étranger gardent 
leur droit de vote dans le pays dont ils 
ont la nationalité. Avant que ce projet de 
loi soit déposé, les Belges qui résidaient 
/1 1 · étranger. qui étaient tout autant 
citoyens que ceux qui vivaient sur le 
territoire national, étaient privés d'un 
droit d'expression démocratique essen 
tiel : le droit de vote. 

En Belgique, en vertu de l'article Ier du 
Code électoral. pour les élections 
législatives. quatre conditions doivent 
être remplies pour être électeur : 

1 ° être belge: 

2° avoir 18 ans: 

~
0 être inscrit aux registres de la 
population d'une commune belge: 

4° jouir des droits civils et politiques. 

L'objectif de cc projet de loi est de 
permettre aux Belges qui résident à 
l'étranger de voter aux élections pour la 
Chambre des représentants et le Sénat. 

On aurait pu étendre ce même droit 
pour les conseils de régions et de 
communautés. Il faut considérer ce 
projet de loi comme l'ouverture d'un 
processus législatif qui permettra 
peut-être à terme d'étendre ce droit aux 
élections régionales et communautaires. 

li faut donc bien déterminer le champ 
d'application du présent projet et Ic 
limiter aux élections législatives, car si 
la commune et la province sont, sans 
nul doute, les pouvoirs les plus proches 
des citoyens belges résidant en 
Belgique. elles deviennent moins 
importantes pour un Belge ayant sa 
résidence principale à l'étranger. 

En revanche, il peut être soutenu qu'un 
bon nombre d'entre eux ont conservé 
avec le pays suffisamment de liens et 
d'attaches diverses pour s'intéresser à 
son évolution politique et vouloir 
influer sur celle-ci par l'exercice du 
droit de vote. 

En pratique, trois possibilités étaient 
envisageables. 

1. Le vote par correspondance. 

En vertu de l'article 31 de la loi du 
23 mars 1989 relative à l'élection du 
Parlerr --11 européen, il est en effet 
possible de voter par correspondance. 

On aurait pu reproduire cc système et 
l'appliquer aux élections législatives. Il 
est toutefois assez compliqué à 
organiser, surtout sur le plan logistique. 

2. Le vote dans l'ambassade ou le 
consulat belge dont les citoyens 
relèvent. 

L'idée est de permettre au citoyen 
d'aller voter le jour de l'élection, 
comme s'il était dans son pays. 
Cependant, ce système nécessite la mise 
en place de bureaux de vote dans les 
ambassades et les consulats, alors que le 
réseau diplomatique ne couvre pas 
l'ensemble des Etats de la planète. Il 
peut être difficile, voire impossible. 
pour un Belge de se re.o+, uans un 
bureau de vote. 

De plus, ce système peut soulever des 
problèmes de confidentialité si le 
nombre de Belges résidant dans le pays 
concerné est peu élevé et que le 
dépouillement se fait à l'ambassade. Il 
faut tenir compte aussi de l'envoi des 
urnes en Belgique, qui s'avère très 
compliqué à organiser. 
3. Le vote par procuration. 

Cette solution apparaît la plus simple à 
organiser et est reprise dans cc projet de 
loi. 

Je n'insisterai pas sur la procédure 
prévue aux articles 2 à 5 du projet de 
loi, mais j'émettrai un regret : je pense 
que ce vote aurait dû revêtir un 
caractère obligatoire. 

En effet, l'inscription obligatoire sur la 
liste des électeurs auprès d'un poste 
diplomatique belge à l'étranger aurait 
pour conséquence d'appliquer à ces 
électeurs les mêmes dispositions que 
celles qui touchent les Belges 
domiciliés en Belgique. Ainsi. ces 
électeurs seraient également tenus à 
I' obligation de vote conformément à 
l'article 62. alinéa 3 de la Constitution 
et aux articles 207 à 210 du Code 
électoral, titre VI, intitulé "De la 
sanction de l'obligation de vote". 

De la sorte, on répondrait également 
aux observations que le conseil d'Etat a 
formulées sur la proposition déposée 
par MM. Destexhe et Desmedt au Sénat 
(Doc. pari. Sénat, n° 162/ I et 2 - session 
95/96) et déposée à la Chambre (Doc. 
pari. Chambre, n° 1189/1 - session 
96/97) par nos collègues Didier 
Reynders et Louis Michel. 

En conclusion, le groupe PRL-FDF 
estime qu'il s'agit d'un projet de loi 
intéressant pour nos concitoyens établis 
à l'étranger, dans l'attente de pouvoir 
aller plus loin prochainement, en leur 
octroyant les mêmes droits qu'aux 
Belges résidant en Belgique. 

Le président: La parole est à M. José 
Canon. 

M. José Canon (PS) : Monsieur le 
président, chers collègues, rarement une 
rentrée parlementaire avait été précédée 
d'un mois de septembre aussi chargé en 
examens de textes législatifs au sein de 
nos commissions. Si. bien sûr, une 
grosse partie de notre travail effectué en 
présession parlementaire a eu trait aux 
réformes en matière de justice et de 
police, d'autres sujets nous ont 
particulièrement absorbés au cours du 
mois passé. 
Ainsi, notre commission de l'Intérieur a 
abordé la problématique des élections 
dans une perspective globale. 
A quelques mois des prochaines 
échéances électorales, il était indispen 
sable d'adopter certaines mesures 
législatives de nature à permettre le 
déroulement optimal des opérations 
électorales à venir. 
Ainsi, vous le savez tous, deux dates 
fortement rapprochées ont été fixées à 
notre échéancier électoral. Il s'agit des 
13 et 27 juin 1999. dates auxquelles les 
électeurs seront invités à élire leurs 
représentants au sein des chambres 
législatives fédérales, du Parlement 
européen et des conseils des commu 
nautés et des régions. 
L'évidence du caractère inutile, voire 
même absurde, d'organiser des élec 
tions à quinze jours d'intervalle est 
apparue aux yeux de tous. Les 
inconvénients suscités par la mise en 
oeuvre d'opérations électorales, tant en 
termes de coûts financiers qu'en termes 
de mise en oeuvre des moyens matériels 
et humains requis pour ces opérations, 
sont d'une telle ampleur qu'il aurait été 
ridicule d'organiser à deux reprises des 
élections, quand bien même de nature 
différente, dans un espace de temps 
aussi rapproché. 
Cela aurait été incompréhensible. voire 
même indécent, compte tenu des efforts 
budgétaires que doivent fournir nos 
citoyens, car aussi utiles qu'ils puissent 
être. le Parti socialiste est conscient que 
ces efforts n'en demeurent pas moins 
particulièrement éprouvants pour la 
population. Ce, sans parler du caractère 
pénible de faire la file pendant plusieurs 
heures avant de pouvoir atteindre enfin 
l'isoloir. 
Nous avons dès lors adopté à 
l'unanimité un texte qui prévoit que, 
dans l'hypothèse où les élections sont 
normalement prévues à des dates 
différentes mais fort rapprochées, elles 
auront lieu à la même date, partant du 
principe "pourquoi faire deux fois la 
même chose lorsqu'une fois suffit", ou 
pourquoi faire compliqué lorsqu'on 
peut faire simple ! 
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José Canon 

Par ailleurs. nous avons également 
adopté au cours de cette présession 
parlementaire particulièrement chargée, 
le projet de loi visant à donner aux 
Belges résidant à l'étranger Ic droit de 
vote aux élections législatives fédérales. 

Le système retenu par le projet est celui 
de la procuration. Le ressortissant belge 
il I' étranger aura la faculté de désigner 
un électeur résidant dans une commune 
belge. à l'effet de voter en son nom lors 
des élections pour la Chambre et le 
Sénat. Son droit de vote est toutefois 
subordonné à l'obligation qui lui est 
imposée, s'il désire continuer à 
bénéficier de ce droit. de déclarer 
chaque année par écrit au poste 
diplomatique ou consulaire belge dont il 
relève. dans le courant du mois 
d'octobre, qu'il confirme la procuration 
par laquelle il a désigné un électeur 
pour voter en son nom. 

li existe toutefois une possibilité pour 
l'électeur résidant à l'étranger de venir 
voter en personne en Belgique. 

Le Parti socialiste souhaite insister sur 
la considération suivante : si la 
résidence constitue, en termes d'octroi 
du droit de vote, une valeur égale à celle 
de la nationalité, à tout le moins en ce 
qui concerne la participation aux 
consultations populaires et aux élec 
tions locales. il n'en demeure pas moins 
vrai que tous les Belges doivent pouvoir 
élire leurs représentants au niveau 
national. seuls compétents pour repré 
senter la Belgique dans la sphère 
internationale. Sur ce sujet. nous avons 
également débouché sur un consensus 
entre formations politiques démocrati 
ques. 

Enfin, mon intervention serait incom 
plète si je n'évoquais succinctement 
- Thierry Giet interviendra sur ce sujet 
la semaine prochaine - l'adoption des 
modifications apportées à l'article 8 de 
la Constitution. 

J'aborde ce sujet parce que la loi 
d'application, rédigée sous la forme 
d'un projet de loi déposé par le 
gouvernement, sera bientôt examinée 
au sein de notre commission de 
r Intérieur. 
Le Parti socialiste se félicite - et ce n'est 
qu'un début - que la problématique du 
droit de vote et d'éligibilité des citoyens 
de l'Union européenne résidant dans un 
Etat membre autre que celui dont ils ont 
la nationalité, touche à sa fin. 

Pour rappel, par suite de l'adoption, lors 
du sommet de Maestricht de 1992, de 
l'article 8b du Traité de Rome, et de la 
directive du Conseil de l'Union 
européenne du 19 décembre 1994, tout 
citoyen d'un Etat membre de l'Union 

européenne résidant dans un Etat 
membre dont il n'a pas la nationalité. 
bénéficie du droit de vote et d'éligibilité 
aux élections municipales. La transpo 
sition de cette directive en droit interne 
devait intervenir avant le Ier janvier 
1996. Dans son arrêt du 9 juillet dernier, 
la Cour de justice des Communautés 
européennes a constaté que la Belgique 
avait manqué aux obligations lui 
incombant en la matière. 

La Belgique se devait dès lors d'agir 
rapidement, malgré la levée de 
boucliers de certains partis. 

A présent. les étrangers ressortissants 
d'un Etat membre de l'Union 
européenne pourront donc participer 
aux prochaines élections communales 
fixées à l'an 2000. Ce dP": est une 
faculté qui nécessite une démarche 
volontaire de la part des intéressés. li 
nous appartient dès lors de convaincre 
ces personnes de la nécessité de 
participer à l'exercice de ce droit 
fondamental qu'est la libre expression 
des citoyens. 

Le Parti socialiste entend à nouveau 
formuler le souhait que ces droits 
politiques bénéficient au plus vite 
également aux autres étrangers, non 
ressortissants d'un Etat membre de 
l'Union européenne. car une telle 
différence de traitement entre étrangers 
en fonction de leur pays d'origine ne 
repose sur aucune justification raisonna 
ble et constitue dès lors une 
discrimination insupportable aux yeux 
des vrais démocrates. 

Permettez-moi d'ailleurs d'attirer votre 
attention sur le fait que dans sa nouvelle 
formulation. l'article 8 de la Constitu 
tion. tel qu'adopté en commission de la 
Révision, ne fait plus obstacle à ce que 
tous les étrangers résidant en Belgique, 
quelle que soit leur nationalité, 
bénéficient de l'exercice de ce droit 
fondamental. 

Cela constitue d'ores et déjà une 
victoire à nos yeux. Il conviendra, 
au-delà de la période transitoire fixée à 
2001, que notre assemblée adopte un 
texte d'application allant dans ce sens, à 
l'instar de celui que notre commission 
de l'Intérieur examinera prochainement 
en faveur des étrangers ressortissants 
d'un Etat membre de l'Union 
européenne. Car, dans un contexte 
local, c'est le lien de proximité, 
c'est-à-dire la résidence, qui doit 
constituer le critère subordonnant 
l'exercice des droits de vote et 
d'éligibilité. 
Le Parti socialiste se félicite de ce grand 
pas en avant en faveur d'une plus 
grande représentativité de l'électorat, 
conformément aux règles démocrati 
ques régissant notre Etat de droit. 

De voorzitter : De heer Alfons 
Borginon heeft het woord. 

De heer Alfons Borginon {VU) : 
Mijnheer de voorzitter. ik stel vast dat 
de regering niet aanwezig is. 
(De voorzitter laat de minister van 
Binnenlandse Zaken roepen) 
Zoals sommige voorgangers zou ik 
natuurlijk kunnen uitweiden over 
eender welk punt dat op de agenda 
staat : over de politiehervorming 
bijvoorbeeld, of over andere dingen die 
nog op de agenda van de commissie 
voor de Binnenlandse Zaken staan. 
Vandaag werd hier immers een nieuwe 
methodiek ontwikkeld voor de plenaire 
vergaderingen. 

De voorzitter : De heer Canon besprak 
in zijn uiteenzetting beide punten. dat 
hebt u toch begrepen ? 

De heer Alfons Borginon (VU): 
Waarschijnlijk is mijn Frans niet goed 
genoeg. 

De voorzitter : U bent toch voldoende 
intelligent om dat te begrijpen 1 

De heer Alfons Borginon (VU) : Ik zal 
mij in het vervolg beperken tot de 
vertaling. 

De voorzitter : Ik zal hem het woord 
niet meer geven bij de bespreking van 
volgende wetsontwerpen. Wij wachten 
op de minister. 
(Na aankomst van de minister) 
De heer Alfons Borginon (VUJ: 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
vice-eerste minister, collega's. het had 
een boeiende discussie kunnen worden 
in dit parlement. De vraag of je mensen 
wiens enige band met deze Staat hun 
nationaliteit is, het recht moet geven om 
te kiezen voor de federale Wetgevende 
Kamers, kan het voorwerp uitmaken 
van een erg diepgaand ideologisch 
debat. Toch heeft zulk debat in de 
commissie eigenlijk nauwelijks plaats 
gevonden om de eenvoudige reden dat 
de goedkeuring van dit wetsontwerp 
werd ondergebracht in een pakket dat te 
nemen of te laten was. Laten wij open 
kaart spelen. Inderdaad, de discussie 
zou er helemaal anders hebben 
uitgezien indien de CVP-SP-PSC-PS 
meerderheid niet de stemmen van de 
PRL-FDF-alliantie nodig had om de 
discussie over het Eurostemrecht en de 
hervorming van artikel 8 van de 
Grondwet rond te krijgen. Samen met 
het wetsvoorstel betreffende de hervor 
ming van de naturalisatiewetgeving 
moet de goedkeuring van dit wetsont 
werp dienen als pasmunt voor de PRL. 
Inderdaad, de PRL was altijd al bereid 
om het Eurostemrecht goed te keuren, 
omdat zij er electoraal voordeel in zag 
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Alfons Borginon 

zowel voor de Franstaligen in het 
algemeen als voor de Franstalige 
bevolking ten voordele van di: liberalen. 

Toen de socialisten daaraan echter per 
se het stemrecht voor migranten wilden 
koppelen. weid de zaak veel moeilijker 
voor de PRL. Om de eigen achterban te 
paaien. werd in onderling overleg met 
eerste minister Dehaene wat wisselgeld 
gecreëerd : het ideologisch principe dat 
de nationaliteit de weg is tot het 
verkrijgen van politieke rechten, werd 
beklemtoond met het wetsvoorstel 
inzake naturalisaties. Dit voorstel dient 
om een paar frustraties van liberale 
kiezers die naar het buitenland zijn 
getrokken, goed te maken. 

Het pact inzake de invoering van het 
Eurosternrecht is een feit, hoe hard eerst 
Jean-Luc Dehaene, daarna Tony Van 
Parys en uiteindelijk Jan Peeters ook 
hun best deden om dit te ontkennen. 
Men gaat zelfs zo ver toe te geven dat er 
gesproken is, dat de voorstellen op 
mekaar zijn afgestemd en dat men de 
PRL een "aanbod" heeft gedaan. ln 
tegenstelling tot het algemeen bekend 
juridische concept inzake contractsvor 
ming blijkt het aanvaarden van dit 
aanbod door de PRL-FDF geen akkoord 
tussen de meerderheid en de PRL te 
doen ontstaan, zelfs al heeft de heer 
Michel het wel degelijk over een 
akkoord. 

Dit alles om nogmaals te beklemtonen 
dat de goed- of afkeuring van het 
wetsontwerp tot wijziging van het 
stemrecht van Belgen in het buitenland 
wel degelijk rechtstreekse gevolgen 
heeft voor de latere goedkeuring in dit 
parlement van de hervorming van 
artikel 8 van de Grondwet. Men kan dus 
van ons niet verwachten dat wij deze 
tekst behandelen alsof er niets aan de 
hand zou zijn. Deze bespreking is geen 
discussie waarbij alle partijen de volle 
vrijheid van denken en handelen 
hebben. 

Er is wat mij betreft trouwens nog een 
tweede reden waarom deze discussie 
politiek onzindelijk is. Meer en meer 
duikt het verschijnsel op dat kort vóór 
de verkiezingen allerlei wijzigingen aan 
de kieswetgeving worden doorgevoerd. 
De ene wil het opkomen op meer dan 
één lijst onmogelijk maken, een ander 
wil het ritssluitingprincipe invoeren op 
de lijsten zodat de vrouwen beter aan 
bod kunnen komen. de regering wil het 
lokaal stemrecht uitbreiden tot de 
EU-burgers. de Franstaligen willen snel 
de nationaliteitsverwerving versoepelen 
en nu behandelen we een voorstel om 
de Belgen in het buitenland stemrecht te 
verlenen. 

Uiteindelijk zijn dit allemaal pogingen 
van politieke partijen om de resultaten 
van de verkiezingen in hun voordeel te 
beïnvloeden. Een correcte discussie 
over deze problematiek zou eigenlijk 
moeten plaatsvinden onmiddellijk na 
verkiezingen zodat iedereen op basis 
van een aantal ideologische principes 
kan oordelen. 

Het voorgaande waren slechts inlei 
dende beschouwingen om aan te duiden 
hoe onzuiver dit debat is. Toch loont het 
de moeite om wat dieper in te gaan op 
de essentie van de zaak zelf. 

ln de l 9de eeuw was het simpel : aan 
iedere staat was een nationaliteit 
verbonden. De mobiliteit tussen de 
verschillende Europese , .. .ien was 
beperkt en het verwerven van een 
andere nationaliteit quasi hopeloos. ln 
die context zou een uitbreiding van het 
stemrecht naar die Belgen - What '.ç in a 
name ? - die in het buitenland 
verblijven een logische zaak zijn. De 
nationaliteit is immers het enig 
zaligmakende criterium. 

Maar - en nu komt de contradictie - 
diezelfde mensen die nu van de 
Belgische nationaliteit zo'n sacraal 
motief van stemrecht willen maken, zijn 
blijkbaar de eersten om ervan af te 
stappen als het over het stemrecht op 
lokaal niveau gaat of als het erom gaat 
de naturalisatie te versoepelen. Dat 
klopt toch niet ! Ofwel is de Belgische 
nationaliteit zo belangrijk dat we nu de 
in het buitenland verblijvende Belgen 
dringend stemrecht moeten verlenen, 
maar dan lijken mij al die versoepelin 
gen die het concept nationaliteit 
ondermijnen ten zeerste onwenselijk. 
Ofwel moet je versoepelen, maar dan is 
dit wetsvoorstel onzin. 

De Volksunie heeft op verschillende 
congressen ervoor gekozen van de 
Belgische nationaliteit niet het alleen 
zaligmakende criterium te maken voor 
de uitoefening van politieke rechten. 
Als Vlaamsnationalisten mag je van ons 
natuurlijk geen pleidooi voor de 
Belgische nationaliteit verwachten ! 

Voor ons is het echter duidelijk dat het 
l 9de eeuwse concept nationaliteit aan 
moderniseren toe is. Enerzijds is het 
behoren tot een volksgemeenschap of 
zelfs regio voor veel mensen een veel 
reëler gegeven dan de nationaliteit die 
hen bindt met een kunstmatige 
veelvolkerenstaat, Anderzijds bestaat er 
bij een aantal mensen zoiets als een 
Europees gevoel. Een lokale gemeen 
schap kan een eigen identiteit hebben 
die een eigen vorm van "lokaal 
burgerschap" met beperkte gevolgen 
kan verantwoorden. Mijnheer de 
minister, dat is overigens een van de 
basisfouten in de hele discussie omtrent 

het Eurosternrecht. Men vertrekt vanuit 
het Europese aspect van de identiteit om 
er gevolgen uit af te leiden voor het 
lokale niveau. Dat wil zeggen een 
zuivere toepassing van hetzelfde l 9de 
eeuwse nationaliteitsconcept dat Europa 
juist zegt te bestrijden. Ik kom daar 
volgende week nog op terug. 

Maar precies door onze bekommering 
om het concept "behoren tot een 
gemeenschap" een moderne inhoud te 
geven, kunnen wij moeilijk aanvaarden 
dat de onvoorwaardelijke en onbeperkte 
toekenning van kiesrechten aan Belgen 
die in het buitenland verblijven, tot een 
betere democratie zou bijdragen. 

Let wel. wij zeggen niet nee tegen 
iedere vorm van stemrecht voor Belgen 
in het buitenland. Nee, ik kan 
bijvoorbeeld aannemen dat iemand die 
nog een voldoende sterke band met 
België heeft. stemrecht krijgt. Dat kan 
bijvoorbeeld wanneer men hier slechts 
gedurende een korte periode is 
weggeweest en men bij zijn vertrek 
heeft duidelijk gemaakt dat men die 
band wil behouden. Vandaar dat ik mijn 
amendementen blijf verdedigen. Ik heb 
daarmee geenszins de bedoeling om 
brutaalweg een grens te trekken. Nee. 
het was en is de bedoeling om een open 
discussie tot stand te brengen over de 
vraag wat nu een voldoende sterke band 
is met het land dat men heeft verlaten 
om nog te kunnen stemmen. Ik moest 
echter vaststellen dat de poging om een 
open debat dienaangaande te krijgen. 
vastliep in de beslistheid van de 
meerderheid om iets doms te doen, 
namelijk de koppeling van dit ontwerp 
aan artikel 8 van de Grondwet. 

Nu keuren wij dus de absurde situatie 
goed waarbij bijvoorbeeld een persoon 
die toevallig uit Belgische ouders is 
geboren maar al 40 jaar in Jamaica 
woont. op een blauwe maandag kan 
beslissen om alles in orde te brengen 
om stemgerechtigd te worden. Ik heb 
niets tegen die man, maar wat heeft dat 
in godsnaam met het beter functioneren 
van ons democratisch bestel te maken ? 
Dat het slechts om 1 000 tot 1 500 
personen gaat, laat mij steenkoud. 
Hiermee maakt men een relatief 
belangrijk principe ondergeschikt aan 
een toevallig politiek akkoord, zonder 
dat men daarbij een modern concept 
van burgerschap uitwerkt. 

Dan heb ik het nog niet gehad over de 
kritiek van de Raad van State die zegt 
dat de hele tekst waarover wij moeten 
stemmen, zo ongrondwettig is als maar 
kan. 

De heer Van den Bossche, vice-eerste 
minister en minister van Binnenlandse 
Zaken : Dat is wel heel ongenuanceerd. 
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Van den Bossche 

Nochtans staat nuance in het recht 
gelijk met wijsheid ! U mag gerust 
demagogie beoefenen. maar ik kom 
daar alvast niet van onder de indruk. 

De heer Alfons Borginon (YU): 
Mijnheer de minister, u zou ook van 
wijsheid getuigen. mocht u de sprekers 
laten uitspreken. Dan zou u horen dat ik 
de nodige nuances aanbreng. 
De Raad van State zegt dus - ik herhaal 
het - dat deze tekst ongrondwettig is. 
Dat de Belgen die in het buitenland 
verblijven, niet verplicht worden te 
kiezen, in tegenstelling tot degenen die 
in het binnenland wonen, is voor de 
Raad een duidelijke schending van het 
gelijkheidsbeginsel. Die kritiek heeft hij 
niet alleen op onderhavig wetsontwerp 
maar ook op andere in hetzelfde 
verband. Toen wij daarover vragen 
stelden. murmelde de staatssecretaris 
wel dat ook hij oude communautaire 
ronden niet alles even kosjer verliep. 
Hij ging daarbij wel voorbij aan mijn 
basiskritiek. Ik merk dat de vice-eerste 
minister in dezelfde richting denkt. Er 
was nochtans een eenvoudig middel om 
de fundamentele kritiek van de Raad 
van State dat het gelijkheidsbeginsel 
wordt geschonden, teniet te doen, 
namelijk de afschaffing van de 
stemplicht of minstens de afschatting 
van de strafbepalingen op het 
niet-nakomen van de stemplicht. 
Terzake is er reeds een wetsvoorstel 
ingediend. 

Minister Van den Bossche : De Raad 
van State die een uitstekend inzicht 
heeft in dergelijke kwesties. zou zich 
dan best ook uitspreken over de actuele 
situatie. Hoe rijmt hij die met de 
Grondwet ., Het is inderdaad juridisch 
iets te simpel om alleen de wijziging te 
bespreken en niet de huidige situatie. 
Indien de Raad deze aan de hand van 
dezelfde criteria beoordeelt. dan zou de 
Raad daarbij ook enige annotaties 
moeten maken. 

De heer Alfons Borginon (VU): Ik stel 
vast. mijnheer de minister. dat u graag 
naar een aantal abstracte aspecten 
verwijst. 

Minister Van den Bossche: Maar. 
mijnheer Borginon, het recht is soms 
abstracter dan men vermoedt. Het is 
goed om de abstracte schema's van het 
recht te kennen vooraleer men erover 
praat. en ik zeg het dan nog beleefd. 

De voorzitter : Mijnheer de minister, ik 
verzoek u de heer Borginon te laten 
voortspreken. U zult straks de 
gelegenheid krijgen te antwoorden. 

Minister Van den Bossche : De heer 
Borginon wou per se mijn aanwezig 
heid, hoew • ik hier niet aanwezig moet 
zijn. Ik wil dan ook meedoen ! 

De heer Alfons Borginon (YU): 
Mijnheer de vice-eerste minister, u bent 
een tijd uit dit huis weggeweest. Ik 
dacht dat de cultuur in het Vlaams 
Parlement. op het vlak van basispolitiek 
en democratie. sterker was dan in dit 
huis. Ik stel echter vast dat u niet meer 
de basisreflex hebt om aanwezig te zijn 
wanneer een wetsontwerp van de 
regering wordt besproken. Wanneer 
bovendien een lid van de oppositie 
aandringt op de aanwezigheid van de 
regering en van de meerderheid, dan 
reageert u heel stekelig, zeker wanneer 
wordt gediscussieerd over de afschaf 
fing van de stemplicht. wat voor de 
socialisten blijkbaar een heel belang 
rijke zaak is. 

Minister Van den Bossche : Mijn 
opmerkingen zijn van technocratische 
aard. U moet dus niet proberen ze 
politiek te "herformuleren". Wat ik niet 
gezegd heb, heb ik niet gezegd. Ik weet 
wel dat de "herformulering" voor u 
aangenamer is in het kader van uw 
"envolée. maar dat is liegen. 

De heer Alfons Borginon (YU): Er 
was een eenvoudige mogelijkheid om. 
minstens gedeeltelijk. aan de nochtans 
manifeste ongrondwettigheid van de 
tekst die ons hier vandaag wordt 
voorgelegd. tegemoet te komen. 

De eerste mogelijkheid is natuurlijk het 
artikel voor herziening vatbaar verkla 
ren of er op zijn minst een politiek 
akkoord over sluiten. Uw partij. 
mijnheer de vice-eerste minister, is 
duidelijk geen vragende partij - omdat 
zij vreest stemmen te verliezen - om 
artikel 62 van de Grondwet voor 
herziening vatbaar te verklaren. 

Nu reeds kon men echter de 
strafbepalingen op het niet-nakomen 
van de stemplicht afschaffen. Terzake 
werd een wetsvoorstel ingediend. 
ondertekend door verscheidene liberale 
collega's, collega Bourgeois en de heer 
Van Hecke, zaliger gedachtenis, die in 
het kader van een aantal besprekingen 
in de fameuze zaal F een dergelijke 
tekst hadden opgesteld. 

Ik heb de inhoud van die tekst in een 
amendement opgenomen met de 
bedoeling deze meerderheid in staat te 
stellen de tekst minder ongrondwettig te 
maken dan hij nu is. 

Wanneer de minister verwijst naar de 
bestaande toestand, zonder op concrete 
elementen te wijzen. wil ik hem er toch 
attent op maken dat de Raad van State 
niet gevraagd wordt - en als specialist 
terzake zou de vice-eerste minister dat 
moeten weten - een oordeel te vellen 
over de actuele toestand maar over de 
voorgestelde wijzigingen. 

Minister Van den Bossche : Ik weet 
heel goed dat er geen beperkingen 
werden opgelegd en dat in een aantal 
adviezen de Raad van State wel degelijk 
uitvoerig over de actuele toestand en 
over de voorgestelde tekst uitweidt. Wat 
ik zeg is dus niet onmogelijk voor de 
Raad van State. 

Bovendien wil ik uw aandacht erop 
vestigen dat een "beetje" ongrondwettig 
of "minder" ongrondwettig niet kan. 
lets is ongrondwettig of niet. 

De heer Alfons Borginon (VU): Het is 
ongrondwettig. 

Minister Van den Bossche: Maar u 
zegt dat uw voorstel het minder 
ongrondwettig maakte ·? Dat is onortho 
dox denken. Dat is dus een neologisme 
in de Grondwet. Er bestaan nu blijkbaar 
gradaties van ongrondwettigheid. Ik 
dank u voor deze bijkomende les. Ik zal 
de universiteiten vragen in de cursussen 
in te schrijven dat er nu een 
thesis-Borginon van de gemeten 
ongrondwettigheid bestaat. 

De heer Alfons Borginon (YU): 
Mijnheer de vice-eerste minister. indien 
u goed had geluisterd. dan zou u 
gehoord hebben wat ik heb gezegd. 

Minister Van den Bossche: Dat is 
precies mijn tegenslag. 

De heer Alfons Borginon (VU): Ik heb 
gezegd dat ik middelen zocht om de 
manifeste schending van het gelijk 
heidsbeginsel. wat door de Raad van 
State wordt gehandhaafd als element 
om te bepalen dat het ongrondwettig is. 
te verminderen. 

Zolang de stemplicht in de Grondwet 
blijft ingeschreven, zal de tekst. indien 
wij de strafbepalingen op het niet 
naleven van die stemplicht nu reeds 
zouden schrappen. nog altijd even 
ongrondwettig zijn. Daar hebt u 
volkomen gelijk. U moet dus niet aan 
uw politiek benoemde professoren de 
instructie geven hun cursus aan te 
vullen. 

Minister Van den Bossche : U zit er 
alweer naast. U kent uw uossier niet 
voldoende. Wat de Vlaamse Gemeen 
schap betreft. herust, bevestigd door het 
decreet van 1991, de bevoegdheid tot 
het benoemen van professoren niet 
meer bij de politieke overheid. Het zou 
dus niet slecht zijn uw dossier helemaal 
in te studeren vooraleer hier allerlei 
statements te lanceren die zo leuk 
klinken. 

De heer Alfons Borginon (YU): 
Waarmee u a contrario duidelijk hebt 
gezegd dat vóór het fameuze decreet 
betreffende de universiteiten van 
1991... 
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Minister Van den Bossche: Voorheen 
werden de kandidaten voorgedragen 
door de raad van bestuur van de 
universiteit op voordracht van de 
faculteitsraad. Die voordracht kon één 
naam en maximum drie namen 
bevatten. Indien niet de eerst voorge 
draucne werd benoemd. dan kon dit het 
voorwerp uitmaken van een discussie 
hij de Raad van State. 

De heer Alfons Borginon (VU): Ik stel 
alleen vast dat u blijkbaar nog altijd de 
bevoegdheid heeft om instructies te 
geven aan professoren. 

Minister Van den Bossche: Ik zal hen 
schrijven om hen in kennis te stellen 
van de geniale theorieën die ik vandaag 
heb gehoord ! 

De heer Alfons Borginon (VU): Dan 
wu ik met veel plezier kopie daarvan 
ontvangen. 

Minister Van den Bossche: Ik zal dat 
met genoegen doen. Deze oefening in 
nihilisme zal uitermate interessant zijn. 

De voorzitter : Mijnheer de minister, u 
wit later in de algemene bespreking de 
gelegenheid krijgen om het woord te 
voeren als u het wenst. Laat de heer 
Borginon rustig zijn uiteenzetting 
houden. 

De heer Alfons Borginon (VU) : 
Jammer genoeg bevat mijn tekst weer 
een passage over de SP. Ik vrees dus het 
ergste. Ik wil nog iets kwijt over haar 
pos, .fè1CT11111-motivatie om deze tekst 
goed te bevinden. 

Collega Delathouwer heeft in de 
commissie gezegd dat de participatie 
het leitmotiv van de SP is om het 
wetsvoorstel dat stemrecht wil verlenen 
aan Belgen die in het buitenland 
verblijven positief te benaderen, Hij wil 
de fout van 1945 - de allesbehalve 
emancipatorische houding die men 
inzake het vrouwenstemrecht heeft 
ingenomen - niet herhalen. Dus hanteert 
men de leuze "hoe meer kiezers, hoe 
meer vreugde." Met die redenering 
belandt men uiteraard in een wereld 
waar iedereen voor alles stemt en iedere 
vorm van verdeling van territoria 
onmogelijk wordt gemaakt. Daar zwijgt 
men evenwel over. Als men ophoudt het 
principe te verdedigen dat men lid van 
de dub moet zijn om het bestuur van de 
club te bepalen, zet men de weg open 
voor vrijbuiters : mensen die enkel de 
lusten maar niet de lasten van het 
lidmaatschap willen dragen. Dat 
lidmaatschap mag. wat mij betreft, flink 
worden geherstructureerd. maar ·het 
moet nog~ steeds gaan over de notie 
"behorer. Jt". 

Een ander argument dat door de 
voorstanders wordt gebruikt, is dat het 
niet kan dat studenten en kaderleden die 
tijdelijk naar het buitenland moeten. 
niet kunnen stemmen. Bijvoorbeeld 
collega Mairesse was bijzonder ont 
roerd door dit probleem. Welnu, 
eigenlijk kunnen velen van hen nu al 
stemmen. Zeker wat de studenten 
betreft. is er geen probleem want zij 
blijven ingeschreven in onze bevol 
kingsregisters. Wat de "expats" betreft, 
is het voor mij perfect bespreekbaar dat 
zij hun stemrecht behouden. Daarvoor 
kon evenwel ook een mildere vorm van 
uitbreiding van het stemrecht soelaas 
bieden. Dat zou dan een aan het doel 
aangepaste wetswijziging zijn en geen 
kanon om op een mus te ~- ":~,en. 

Blijft natuurlijk de meer fundamentele 
vraag of men niet aan alle Belgen die in 
het buitenland verblijven stemrecht 
moeten verlenen omdat zij nu eenmaal 
ook de gevolgen van de Belgische 
wetgeving dragen op het vlak van 
bijvoorbeeld het personeel statuut, zoals 
afstamming, huwelijk en naamgeving. 
Ik geef toe dat dit een goed argument is. 
Het gaat evenwel maar ten dele op. Het 
criterium "onder de toepassing van de 
Belgische wet vallen" om stemgerech 
tigd te zijn, is tamelijk onbruikbaar. 
Vallen immers niet alle vreemdelingen 
die zich in België bevinden onder de 
toepassing van de Belgische wet, 
behalve voor hun personeel statuut ? Is 
dat dan niet meer dan de Belgen die in 
het buitenland verblijven ? Nochtans 
hoor ik geen enkele voorstander ervoor 
pleiten het stemrecht toe te kennen aan 
alle vreemdelingen op alle niveaus. Of 
nog, als collega's Huts of Desimpel 
zaken doen in het Verenigd Koninkrijk, 
ondergaan zij toch ook de Engelse 
wetgeving ? Moeten we daarom de 
beide collega's maar meteen in het 
Lagerhuis katapulteren ·1 Een ander 
voorbeeld, het is toch niet omdat 
iemand een villa heeft in Frankrijk en 
dus alle gevolgen van de Franse 
wetgeving op het vlak van ruimtelijke 
ordening, onroerend goed en fiscaliteit 
draagt dat hij stemgerechtigd moet 
worden voor de Franse Assemblée ? 
Kortom, het argument dat de Belgen die 
in het buitenland verblijven een stukje 
Belgische soevereiniteit ondergaan, is 
niet voldoende als rationele verant 
woording voor een. algemene, onvoor 
waardelijke en onbeperkte toekenning 
van het stemrecht aan deze categorie 
Belgen. 

Dat laatste is precies wat dit 
wetsvoorstel probeert te doen : een veel 
te bruut l 9de eeuws concept toepassen 
op te veel situaties, terwijl een fijnere. 
meer beperkte ingreep veel correcter 
was geweest. 

Mijn fractie kan deze tekst niet 
beschouwen als het eindresultaat van 
een eerlijke en voldragen discussie. Wij 
zullen de tekst beoordelen aan de hand 
van de context waarin hij tot stand is 
gekomen en hem derhalve niet 
goedkeuren. 

De voorzitter : De heer Robert 
Delathouwer heeft het woord. 

De heer Robert Delathouwer (SPJ: 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
minister, mijn uiteenzetting zal vrij kort 
zijn, want ik denk dat de meeste dingen 
hier reeds gezegd zijn. 

Onze fractie ondersteunt de conclusies 
van de commissie. In de eerste plaats 
moet ik zeggen dat wij, in tegenstelling 
tot wat de heer Borginon zopas heeft 
verklaard, niet zijn gezwicht voor enige 
druk van eender wie. De waarheid is 
- maar dat hoort of ziet de heer 
Borginon niet graag - dat dit punt in de 
prioriteitenlijst van de regeringsverkla 
ring is opgenomen. Ik heb in de 
commissie verklaard dat dit voor de SP 
als dusdanig niet de topprioriteit is waar 
het gaat over het verhogen van de 
democratie of over de stemmingskansen 
van mensen hier of elders. Wat wij in de 
eerste plaats zien als men het over 
participatie heeft • ik heb dat vroeger al 
geschreven en gezegd - is het volgende. 

Mijnheer Borginon, u zegt dat het 
begrip nationaliteit en het behoren tot 
een natie uit het romantisme van de 
negentiende eeuw stamt, dat het een 
totaal voorbijgestreefd concept is, dat 
we in de hele loop van de twintigste 
eeuw. van in Sarajevo net vóór de eerste 
wereldoorlog tot Sarajevo 1990 hebben 
gezien tot wat het begrip nationaliteit 
kan leiden indien het zeer eng wordt 
geïnterpreteerd. Wat ons interesseert is 
dat we naar de eenentwintigste eeuw 
gaan met een verhoogde democratie. 
die moet beantwoorden aan één begrip. 
namelijk meer participeren. Wat ons 
betreft, is het duidelijk dat men in de 
eerste plaats op het lokale vlak dichtbij 
de burger moet staan. Er zijn partijen 
die veel over de burger spreken. Welnu, 
voor ons zijn alle inworers van een 
gemeente burgers die moeten kunnen 
participeren. Vandaar dat wij zeer 
radicaal kiezen voor het stemrecht voor 
Europeanen en ook voor niet 
Europeanen, maar daarvoor moet men 
natuurlijk meerderheden vinden. 

U keilt ons standpunt, mijnheer 
Borginon, en dat stemt niet volledig 
overeen met het uwe. maar in dezelfde 
geest is het feit van tot een 
gemeenschap te behoren belangrijk. 
Voor mensen die hier misschien heel 
hun leven hebben gewoond en voor een 
gepensioneerde die in het buitenland 
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gaat wonen, kan dit nog altijd 
betekenen dat ze zich betrokken voelen 
hij een gemeenschap. Er zijn in de 
commissie voldoende redenen gegeven 
waarom mensen zich nog kunnen 
geroepen voelen om zich uit te spreken 
over hoe de wetgevende vergaderingen 
in dit land moeten georganiseerd zijn. 
Zij kunnen om een of andere reden nog, 
ofwel een persoonlijk belang hebben bij 
een verkiezing. ofwel een band hebben 
met een gemeenschap. Ook dat behoort 
to: het concept participatie. Als men het 
in die zin bekijkt. gaat het erover meer 
mensen de kans te geven om hun stem 
te uiten en dus, per definitie, over een 
verhoging van de democratie. Dat is 
wat ik in de commissie heb gezegd. Dat 
is wat u misschien op een andere manier 
probeerde voor te stellen. mijnheer 
Borginon. maar ik dacht dat het goed is 
dit even in herinnering te brengen. 

Sta mij toe nog even te wijzen op het 
feit dat onze keuze niet onder de druk 
van een of andere partij is tot stand 
gekomen. Wij hebben ook naar uw 
betoog in de commissie geluisterd, 
mijnheer Cortois. en ik stel vast dat het 
niet de PRL is die dit punt in de 
regeringsverklaring van 1995 heeft 
doen toevoegen. Dat de PRL cr een 
strijdpunt van maakt, zal ik niet 
ontkennen, maar het is juist heel 
grappig dat ze er een strijdpunt van 
maakt. want zie eens met welke verve 
ze dit hier verdedigt. Ga maar eens na 
wat de wetsvoorstellen van de PRL 
waren. De PRL heeft zich na enige 
discussie ook aangesloten bij dit 
wetsontwerp. Wanneer deze fractie ons 
ontwerp goedkeurt. is het duidelijk dat 
ze dit. en niet haar eigen wetsvoorstel 
steunt. Zij die denken dat de PRL dit 
heeft gedaan om te winnen, wens ik 
veel plezier toe. Ik heb ook 
bedenkingen bij de anderen, die denken 
dat ze vandaag door het toekennen van 
stemrecht aan een categorie personen, 
Belgen of niet-Belgen, per definitie ook 
een electorale keuze kunnen maken in 
de plaats van die mensen. Wat dat 
betreft, moet ik in naam van de SP een 
mea culpa slaan. Ik zal niemand anders 
verwijten toesturen. 

De socialisten zijn honderdvijftig jaar 
lang de voorvechters van het uitbreiden 
van het stemrecht geweest. Zij hebben 
vijftig jaar geleden echter een 
historische vergissing gemaakt. Zij 
dachten dat wanneer de vrouwen 
stemrecht zouden krijgen, zij massaal 
antisocialistisch zouden stemmen. Wij 
hebben onze les toen geleerd. Diegenen 
die vinden dat men systematisch moet 
tellen in de plaats van de vrouwen, de 
migranten. ': Europeanen of de Belgen 

in het buitenland, miskennen totaal de 
vrijheid van deze mensen om hun eigen 
keuze te maken. 

De voorzitter : De algemene bespre 
king is gesloten. 

La discussion générale est close. 

Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan. 

Nous passons à la discussion des 
articles. 

- Artikel I wordt aange110111e11. 

- L'article I est adopté. 

Op artikel 2 werden de amendementen 
nrs 1. 3, 8 en 10 ingediend d< Jr ~- i.eer 
Alfons Borginon. oorsprc .. "elijk door 
de heer Alfons Borginon c.s, 

A l'article 2 les amendements n'" 1, 3, 8 
et 10 ont été déposés par M. Alfons 
Borginon, initialement par M. Alfons 
Borginon et consorts. (1742/2) 

Vraagt iemand het woord •) 

Quelqu'un demande-t-il la parole ·1 

De heer Alfons Borginon heeft het 
woord. 

De heer Alfons Borginon (VU): 
Mijnheer de voorzitter, deze amende 
menten zijn de concrete vormgeving 
van ons aanbod aan de meerderheid om 
deze tekst op een meer genuanceerde 
manier gestalte te geven. Wij staan voor 
dat men het stemrecht alleen toekent 
aan mensen die hier nog slechts vijf jaar 
weg zijn en die bij hun vertrek de 
nodige maatregelen namen. Uiteraard 
moet men een aantal overgangsbepalin 
gen voorzien. Dat is het onderwerp van 
mijn amendement nummer 12. 

De voorzitter : De stemming over de 
amendementen en het artikel 2 wordt 
aangehouden. 

Le vote sur les amendements et l'article 
2 est réservé. 

- De artikelen 3 tot 5 worden artikel per 
artikel aangenomen. 

- Les articles 3 à 5 sont adoptés article 
par article. 

Amendement nr. 12 van de heer Alfons 
Borginon, oorspronkelijk van de heer 
Alfons Borginon c.s., wil een artikel 6 
(nieuw) toevoegen. 

L'amendement 11° 12 de M. Alfons 
Borginon, initialement de M. Alfons 
Borginon et consorts, tend à ajouter un 
article 6 (nouveau). (1742/2) 

De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 

Le vote sur l'amendement est réservé. 

Amendement nr. 13 van de heer Alfons 
Borginon, oorspronkelijk van de heer 
Alfons Borginon c.s., wil een artikel 7 
(nieuw) toevoegen. 

L'amendement 11° 13 de M. Alfons 
Borginon, initialement de M. Alfons 
Borginon et consorts, tend à ajouter un 
article 7 (nouveau). (1742/2) 

De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 

Le vote sur l'amendement est réservé. 

Amendement nr. 14 van de heer Alfons 
Borginun wil een artikel 8 (nieuw) 
toevoegen. 

L'amendement n° 14 de M. Alfons 
Borginon tend à ajouter un article 8 
(nouveau). (1742/2) 

De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 

Le vote sur l'amendement est réservé. 

De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over de aangehouden amen 
dementen en het aangehouden artikel 2 
en over het geheel zal later worden 
gestemd. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur les amendements et l'article 2 
réservés ainsi que sur l'ensemble aura 
lieu ultérieurement. 

Aan de orde is de bespreking van het 
wetsontwerp tot regeling van de 
gelijktijdige of kort opeenvolgende 
verkiezingen voor de federale Wetge 
vende Kamers, het Europees Parle 
ment en de Gewest- en Gemeeschaps 
raden (1729/1 tot 4). 

L'ordre du jour appelle la discussion du 
projet de loi réglant les élections 
simultanées ou rapprochées pour les 
Chambres législatives fédérales, le 
Parlement européen et les Conseils de 
Région et de Communauté (1729/1 
à 4). 
Le texte adopté par la commission sert 
de base à la discussion d-s articles. 
(Rgt 66, 4°) 

De door de commissie aangenomen 
tekst geldt als basis voor de bespreking 
van de artikelen. (Rgt 66, 4°)( 1729/1) 

De algemene bespreking is geopend. 

La discussion générale est ouverte. 

De heer Robert Delathouwer, rappor 
teur, heeft het woord. 

De heer Robert Delathouwer (SP), 
rapporteur : Mijnheer de voorzitter, 
collega's, het gaat hier om een 
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technisch ontwerp. Ik wil dan ook 
alleen de mensen van het secretariaat 
danken voor hun medewerking. 
De voorzitter : De heer Willy Cortois 
heeft het woord. 
De heer Willv Cortois (VLD): 
Mijnheer de voorzitter, ik zal mijn 
tussenkomst beperken tot het toelichten 
van het amendement dat wij hebben 
ingediend om een artikel 40bis in te 
voeren. Collega's, als wij dit amende 
ment met goedkeuren. zullen wij in het 
tweetalige Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest moeten vaststellen dat de kiezer 
in zijn keuze beperkt wordt. De kiezer 
kan daar een taal kiezen om hem bij te 
staan nm de moeilijke operatie met de 
stemmachines tot een goed einde te 
brengen. Als hij echter zijn taalkeuze 
maakt. opteert hij meteen ook voor het 
Nederlands of Frans kiescollege. Hij 
viet immers alleen de lijsten van het 
gekozen kiescollege op het scherm 
1 erschijnen. 
Mijnheer de minister, ik meen dat wij 
op dat vlak bijzonder voorzichtig 
moeien zijn. ook voor Brussel. omdat 
een dergelijke stemprocedure de kiezer 
up geen enkel ogenblik een overzicht 
geeft van alle lijsten en kandidaten. 
Principieel vormt dat ook voor ons een 
probleem. Wil de kiezer toch een 
overzicht. dan moet hij de operatie 
daartoe van bij de aanvang starten. 
anders moet hij helemaal opnieuw 
beginnen. Aangezien dezelfde dag 
verschillende verkiezingen plaatsvin 
den. vrees ik dat de kiezer de moeite 
niet zul nemen om het programma 
opnieuw te starten. 
Trouwens. in het advies van de Raad 
van State over het ontwerp van wet tot 
organisatie van geautomatiseerde stem 
mingen werd onder andere de vraag 
gesteld of de gebruikte stemmethode de 
vrijheid van de kiezer niet al te sterk 
beperkt. Een volgende vraag was wat er 
gebeurt met de kiezer die voor een 
bepaalde persoon wil stemmen. maar 
niet weel voor welke politieke partij hij 
kandidaat is. Wij gaan er misschien te 
1 aak van uit dat elke kiezer weet dat 
persoon X behoort tot partij Y of Z. 
Maar gelukkig genoeg - hoewel de 
panijhonfdwartieren zulks niet graag 
zullen horen stemmen sommige 
personen. zowel op lokaal als federaal 
vlak. voor die kandidaten die zij 
waardevol vinden. · 
Hoe moeten diegenen die voor een 
bepaalde persoon willen stemmen. maar 
niet. weten tot welke partij hij behoort. 
zijn naam terugvinden indien zij geén 
overzicht krijgen van alle kandidaten en 
van alle lijsten •J 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Van den Bossche. vice-eerste 
minister en minister van Binnenlandse 
Zaken : Mijnheer de voorzitter, ik snap 
de inhoud van het voorliggende 
amendement niet goed. 

Bij een gewone stemming voor de 
parlementen is er geen taalkeuze. 
behoudens voor de Senaat en het 
Europees Parlement. omwille van 
Brussel-Halle-Vilvoorde. 

Het voorliggende systeem laat de kiezer 
toe voor het Nederlandstalig of het 
Franstalig college te opteren. Eenmaal 
die keuze is gemaakt en het gekozen 
college werd aangeduid. valt men terug 
in het normaal kiessysteem. 

Maar volgens de inho .d '"" uw 
amendement verschijnt ~<1tomatisch op 
het scherm dat kiescollege waarvoor 
één der partijen het laagste nummer trok 
van alle partijen die opkomen in een 
bepaald arrondissement. Stel dat de 
PRL nummer I draagt, dan zal 
automatisch in het hele gebied 
Brussel-Halle-Vilvoorde, zowel voor de 
Senaat als voor het Europees Parlement. 
als eerste een Franstalig kiescollege 
worden voorgesteld. 

Welnu. de oplossing die thans voorligt. 
lijkt mij veel beter. zowel op technisch 
als op politiek vlak. Immers. de kiezer 
moet bij de aanvang kiezen voor een 
Nederlandstalig of een Franstalig 
kiescollege en zodra hij die keuze heeft 
gemaakt begint het normale verloop van 
de stemmingen. 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer de minister, mocht men aan 
een groot gedeelte van het kiezerskorps 
de vraag stellen voor welk kiescollege 
zij kiezen. dan ,.ou dat voor veel 
personen - Vlamingen of Walen - 
eigenlijk Chinees zijn. Ik vrees dat men 
zich daarvan onvoldoende rekenschap 
geeft. 

Minister Van den Bossche : Mijnheer 
Concis. mocht ik uw mening delen 
- wat ik niet doc - dan zou uw 
amendement een andere logica moeten 
inhouden. 

ln feite zou uw amendement dan 
moeten bepalen dat het volledig 
aanbod, de twee kiescolleges. wordt 
gestructureerd. maar dan komt u 
uiteraard in aanvaring met de wet. 
ln principe stelt men het aan de kiezer 
voor alsof er geen kiescolleges zijn. 
Men stemt op een persoon of op een 
partij en nadien wordt die stem in een 
kiescollege ondergebracht naargelang 
voor wie men heeft gestemd. Indien ik u 
zou volgen, zou dit logisch zijn. Het 
knelt natuurlijk een beetje met het 
bestaan van kiescolleges. 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer de minister de logica dieu mij 
toeschrijft. is niet mijn logica. Men 
vraagt eigenlijk aan de mensen om een 
keuze uit te brengen zonder dat zij 
weten welke partij en welke mensen in 
ieder van de kiescolleges thuishoren. 
Dit kan niet. Men vraagt een soort 
volmacht. 

Minister Van den Bossche : Ik volg uw 
redenering en weet van de prins geen 
kwaad. Ik ga kiezen maar weet van 
niets. Ik kies voor het Franstalig 
kiescollege. Ik begin daarin te 
"bladeren" maar er is niemand die mij 
aanstaat. ln dat geval kan ik perfect naar 
het Nederlandse kiescollege "zappen". 

De heer Willy Cortois (VLD): Nadat 
men de hele procedure heeft doorlopen, 
kan men herbeginnen en naar het 
Nederlandstalig kiescollege gaan. ln 
mijn amendement stel ik voor om met 
de lijstvorming te beginnen. Men moet 
de kiezer laten zien voor wie en voor 
welke partijen kan worden gekozen. 
Vervolgens kiest men voor het 
kiescollege. Iemand van bijvoorbeeld 
de SP kan voor iemand een interessante 
kandidaat zijn. Hij behoort tot het 
Nederlandstalig kiescollege. Nu ver 
plicht men de mensen om te gokken en 
indien ze verkeerd hebben gegokt, 
moeten ze de procedure herbeginnen. 
Het is democratischer, logischer en 
gemakkelijker dat men een overzicht 
geeft van de lijsten die tot het 
Nederlandse kiescollege behoren en 
deze die tot het Franstalige kiescollege 
behoren. Men kiest op het ogenblik dat 
men daarvan kennis heeft genomen. Nu 
verplicht men de mensen voor een 
kiescollege te kiezen zonder dat zij 
weten wie tot dat kiescollege behoren. 
Dit is niet logisch. 

Minister Van den Bossche: Uw keuze 
is niet definitief. Men keert terug als 
men zin heeft. 
De heer Willy Cortois (VLD) : U 
verplicht de mensen om te gokken. Als 
ze de moed en de tijd hebben. kunnen 
ze herbeginnen. De democratie moet in 
de beste omstandigheden worden 
uitgeoefend. Tenzij men voor een 
onoverkomelijk technisch probleem 
staat, vraag ik mij af waarom niet eerst 
het hele menu kan worden aangeboden. 
Met de huidige tekst verplicht men de 
mensen dat zij onmiddellijk aangeven 
welk deel van het menu zij willen 
raadplegen. 

Minister Van den Bossche: Ik kan mij 
al bedenken zodra ik de partijen zie. lk 
hoef de kandidaten niet te zien. Op elk 
ogenblik kan ik naar een ander 
kiescollege "bladeren". De mobiliteit is 
totaal. 

272 - 9722 
Cht1111/Jrt' des Représentants de Belgique - Kamer vm1 Volksvertegenwoordigers van België 
L,'gis/11/1/rt' -Ne Zittingsperiode - SO !99/i-1999 GZ - Annales - Handelingen - PLEN 21./0./998 



De heer Willy Cortois (VLD) : U 
antwoordt niet op mijn vraag. 

Waarom kan de kiezer niet eerst heel 
het "menu" raadplegen vooraleer hij 
zijn keuze moel bepalen tussen het 
Nederlandstalig en het Franstalig 
kiescollege ? 

Minister Van den Bossche: Mijnheer 
Cnrtois. doel u dat altijd ? Het volstaat 
dat ik in volgorde al de partijen aantip 
en al de kandidaten goed bestudeer. 
Daarna kan ik herbeginnen. U doet 
precies of de wetgever de kiezer 
rigoureus een bepaalde werkwijze 
oplegt. Men kan eerst al de partijen en 
de kandidaten bestuderen en daarna een 
keuze maken. 

De heer Willy Cortois (VLD) : Dat is 
niet correct, mijnheer de minister. Als 
men op dat ogenblik een keuze wil 
maken. moet men opnieuw van 
kiescollege veranderen. 

Minister Van den Bossche: Mijnheer 
Cortois, vindt u het oude systeem met 
de kieslijsten een betere oplossing '! 
Een kiezer in Brussel moest over extra 
lange armen beschikken om de kieslijst 
op een geschikte wijze open te 
vouwen ' Van al dat openvouwen kan 
men ook moe worden en van pure 
afkeer op een andere partij stemmen ! 

De heer Willy Cortois lVLD): 
Mijnheer de voorzitter, ik stel vast dat 
dit. een dovemansgesprek is. 

Mijnheer de minister, wat is de kern van 
de zaak '! Vooraleer het Franstalig of het 
Nederlandstalig kiescollege aan te 
stippen. moet de kiezer in staat zijn al 
de lijsten met kandidaten te kunnen 
consulteren. Het voorliggend wetsont 
werp biedt die mogelijkheid niet. 

Minister Van den Bossche: Mijnheer 
Cortois. de kiezer kan al de kandidaten 
bestuderen. Dat degene die daarna het 
stemhokje binnen moet dit geen pretje 
zal vinden. spreekt voor zich. Ik herhaal 
dat de kiezer eerst al de kandidaten van 
het Nederlandstalig kiescollege kan 
bestuderen. Daarna kan hij hetzelfde 
doen mei het Franstalig kiescollege. Hij 
kan rustig zijn tijd nemen en eventueel 
nog eens het Nederlandstalig kiescol 
lege raadplegen. Wat wél tot de 
mogelijkheden behoort is dat degene 
die staat te wachten zenuwachtig wordt 
en denkt dat er in hel stemhokje andere 
dingen gebeuren. Bellen naar het lief, 
bij voorbeeld 1 

De voorzitter : Mijnheer Cortois, ik 
vrees dat u de minister niet zult kunnen 
overtuigen. 

Minister Van den Bossche: De liefde is 
groot ma" · het water te diep ! 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer de voorzitter. niet de minister 
maar de leden probeer ik te overtuigen. 
Een goed amendement - het speelt geen 
rol welke fractie het heeft ingediend - 
verdient, mijns inziens. een grondige 
analyse en bespreking. 

De voorzitter : De heer Robert 
Delathouwer heeft het woord. 

De heer Robert Delathouwer (SP): 
Mijnheer de voorzitter, ik stel vast dat 
het lot van de Brusselse kiezer de heer 
Cortois erg aangrijpt. 

Collega's, het betoog van de heer 
Cortois maakt een aantal zaken 
duidelijk. 

In de eerste plaats getuigt zijn betoog 
van angst voor een geautomatiseerde 
stemming in Brussel. Zijn bemerking 
dat niet al de kandidaten geraadpleegd 
kunnen worden. doet mij terugdenken 
aan de in het verleden dikwijls 
gehoorde klachten dat de touwtjes 
waaraan de potloden waren vastgehecht 
té kort waren om alle uiteinden van de 
lijsten te bereiken. 

Collega's, mijnheer Cortois, laten we 
eerlijk zijn. De geautomatiseerde 
stemopneming levert geen noemens 
waardige problemen op. De kiezers 
weten met dit systeem om te gaan. De 
vrees dat senioren moeilijkheden 
zouden ondervinden, leek ongegrond. 
De geautomatiseerde stemopneming 
brengt geen enorme verschuivingen 
inzake het kiesgedrag aan het licht. 

Mijnheer Cortois, de kern van uw 
betoog handelt over de mogelijke 
gevolgen van het systeem in Brussel 
waarbij eerst een kiescollege moet 
worden aangeduid. U vreest dat 
bepaalde partijen uit de boot zullen 
vallen. 

Het is niet de eerste keer dat de kiezer 
eerst het kiescollege moet aanduiden. 
Het is een mes dat aan twee kanten 
snijdt. 

Wat is de eigenlijke kern van de zaak ? 

Men vreest dat heel wat kiezers voor het 
Vlaams Blok zullen stemmen. Het 
omgekeerde is ook waar. Al de partijen 
die stemmen van de Franstaligen willen 
binnenrijven. zullen deze mensen 
moeten overtuigen vooraleer ze het 
stemhokje betreden ! Men zal de 
Franstaligen moeten overtuigen dat ze 
voor het Nederlandstalig kiescollege 
kiezen. 

Men kan het draaien of keren zoals men 
wil: verkiezingen worden gewonnen 
door kiezers te overtuigen ! 

De mensen zijn slim genoeg om, eens 
zij in het stemhokje staan, de procedure 
toe te passen. Dat is in het verleden al 
geheurd en dat zal in de toekomst ook 
zo zijn. 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer Delathouwer, in vergelijking 
met het oude kiessysteem zou dat erop 
neerkomen dat een persoon die het 
stembureel hinnenkomt wordt 
gevraagd, zonder dat hij de lijsten heeft 
gezien, welk kiescollege hij kiest, het 
Nederlandstalig of het Franstalig. Hij 
krijgt de lijst van het door hem gekozen 
kiescollege. Als hij bij nader onderzoek 
vaststelt dat hij toch de andere lijst wil. 
dan moet hij het stemhokje verlaten en 
de andere lijst vragen. 

Mijnheer Delathouwer, u bent de enige 
die heel de voormiddag de woorden 
"schrik" en "electorale belangen" in de 
mond hebt genomen. 

Vooraleer men moet kiezen tussen F en 
N zou het goed zijn, tenzij men mij zegt 
dat het niet anders kan. mocht de kiezer 
kennis kunnen nemen van wat Fen N 
precies inhoudt. 

Minister Van den Bossche : Mijnheer 
Cortois, met uw amendement moet men 
zich realiseren dat, bijvoorbeeld in 
Vilvoorde. indien een Franstalige partij 
het laagste nummer heeft getrokken. 
automatisch. ook voor de Senaat en de 
Europese verkiezingen, de kiezer het 
Franstalig kiescollege krijgt voorge 
schoteld. Men zal dan expliciet op een 
knop moeten drukken om naar het 
Nederlandstalig kiescollege te kunnen 
overstappen. En omgekeerd. Als 
bijvoorbeeld in Brussel-Halle- 
Vilvoorde, in een gemeente behorend 
tot het Franse taalgebied, een Vlaamse 
lijst het laagste nummer heeft 
getrokken. dan krijgt men automatisch 
het Vlaamse kiescollege voorgescho 
teld. Wie in deze wint of verliest is niet 
van belang, want dat kan niemand op 
voorhand voorspellen. Dit systeem zou 
kwaad bloed zetten en wel bij de twee 
kanten. 

Uw voorstel is algemeen gezien op 
politiek vlak zelfs niet goed, in 
tegenstelling tot het wetsontwerp dat 
hier wordt besproken. 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer de minister. wij zijn die 
mening niet toegedaan. Ik blijf erbij dat 
het niet democratisch is om mensen te 
doen kiezen tussen twee kiescolleges 
vooraleer zij kennis kunnen nemen van 
wie voor welke partij opkomt. 

Minister Van den Bossche : Dat is niet 
juist. Ik doe de mensen niet kiezen. 
Mocht u gelijk hebben, dan zou dit 

272 - 9723 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer van Volksvertegenwoordigers van België 
Législature 49e Ziuingsperiode - SO /998-1999 GZ - A1111a/es - Handelingen - PLEN 21./0./998 



Van den Bossche 

betekenen dat op het ogenblik dat ik 
zowel het Nederlandstalige als het 
Franstalige kiescollege oproep, ik het 
gekozen kiescollege definitief heb 
vastgelegd. Ce qui n'est pas vrai! Ik 
kan nog altijd van het ene kiescollege 
naar het andere surfen. Ik verplicht 
niemand een kiescollege te kiezen en 
vast te leggen vooraleer wordt gekozen. 

De heer Willy Cortois (VLD): 
Mijnheer de minister, naar mijn oordeel 
is de logica die u hanteert niet de juiste. 
Ze is uit democratisch oogpunt niet 
voldoende ondersteund. 

De voorzitter : De algemene bespre 
king is gesloten. 

La discussion générale est close. 

Wij vallen de bespreking van de 
artikelen aan. 

Nous passons à la discussion des 
articles. 

- De artikelen I tot 3 worden artikel per 
artikel aangenomen. 

- Les articles I à 3 sont adoptés article 
par article. 

Op artikel 4 werd een amendement nr. 1 
ingediend door de heer Alfons 
Burginon, oorspronkelijk door de heer 
Alfons Borginon c.s. 

A l'article 4 l'amendement n° 1 a été 
déposé par M. Alfons Borginon, 
initialement par M. Alfons Borginon et 
consorts. (1729/2) 

Vraagt iemand het woord ? 

Quelqu'un demande-t-il la parole? 

De heer Alfons Borginon heeft het 
woord. 

De heer Alfons Borginon (VU) : 
Mijnheer de voorzitter, ik zal de 
amendementen nummers 1, 2 en 3 
samen verdedigen. 

De klassieke problematiek omtrent de 
gemeenteraadsverkiezingen is reeds ter 
sprake gekomen. Blijkbaar was er een 
onduidelijkheid gerezen in de interpre 
tatie en toepassing van de wet inzake de 
mogelijkheid om cijfers in het 
letterwoord te voorzien. U herinnert 
zich de discussie of Antwerpen94 nu al 
dan niet onder de wet viel. De wet hield 
er blijkbaar geen rekening mee dat 
cijfers mogelijk waren. In het verleden 
werd de wet derwijze geïnterpreteerd 
dat op gemeentelijk niveau wel lijsten 
werden toegestaan met cijfers in het 
leuerwoord. 

Volgens ons doet hetzelfde probleem 
zich voor bij de verkiezingen van de 
wetgevende kamers, het Europees 

Parlement en de gewest- en gemeen 
schapsraden. Om alle onduidelijkheid 
hierover uit te sluiten, hebben wij 
verscheidene amendementen ingediend 
die alle hetzelfde beogen, namelijk dat 
uitdrukkelijk de mogelijkheid in de wet 
wordt voorzien dat een lijst zelf de 
gewenste naam kan hanteren. Dat houdt 
dus ook de mogelijkheid in om daaraan 
een aantal cijfers toe te voegen, met een 
maximum van vier; op die manier kan 
daaraan ook een jaartal worden 
gekoppeld. Het spreekt voor zich dat dit 
voor ons een belangrijk gegeven is. In 
de commissie was hiervoor geen 
meerderheid te vinden, maar mij lijkt 
hiertegen geen fundamenteel bezwaar te 
bestaan. 

De voorzitter : De ste111•·':;,g over het 
amendement en het artikel 4 wordt 
aangehouden. 

Le vote sur l'amendement et l'article 4 
est réservé. 

- De artikelen 5 tot 8 worden artikel per 
artikel aangenomen. 
- Les articles 5 à 8 sont adoptés article 
par article. 
Op artikel 9 werd een amendement nr. 2 
ingediend door de heer Alfons 
Borginon. oorspronkelijk door de heer 
Alfons Borginon c.s. 

A l'article 9 l'amendement n° 2 a été 
déposé par M. Alfons Borginon, 
initialement par M. Alfons Borginon et 
consorts. (1729/2) 
De stemming over het amendement en 
het artikel 9 wordt aangehouden. 

Le vote sur l'amendement et l'article 9 
est réservé. 

Op artikel 10 werd een amendement nr. 
3 ingediend door de heer Alfons 
Borginon, oorspronkelijk door de heer 
Alfons Borginon c.s. 

A l'article IO l'amendement n° 3 a été 
déposé par M. Alfons Borginon, 
initialement par M. Alfons Borginon et 
consorts. (1729/2) 
De stemming over het amendement en 
het artikel 10 wordt aangehouden. 

Le vote sur l'amendement et l'article IO 
est réservé. 

- De artikelen Il tot 40 worden artikel 
per artikel aangenomen. 
- Les articles 11 à 40 sont adoptés 
article par article. 
Amendement nr. 4 van de heer Willy 
Cortois wil een artikel 40bis (nieuw) 
invoegen. 

L'amendement n° 4 de M. Willy Cortois 
tend à insérer un article 40bis 
(nouveau). (1729/4) 

De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 

Le vote sur l'amendement est réservé. 

- De artikelen 41 tot 51 worden artikel 
per artikel aangenomen. 
- Les articles 41 à 51 sont adoptés 
article par article. 
De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over de aangehouden amen 
dementen en artikelen en over het 
geheel zal later worden gestemd. 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur les amendements et les articles 
réservés et sur l'ensemble aura lieu 
ultérieurement. 

Aan de orde is de bespreking van het 
ontwerp van bijzondere wet hou 
dende wijziging van de bijzondere 
wet van 16 juli 1993 tot vervolledi 
ging van de federale Staatsstructuur 
en tot aanvulling van de kieswetge 
ving met betrekking tot de Gewesten 
en de Gemeenschappen (1725/1 en 2). 
L'ordre du jour appelle la discussion du 
projet de loi spéciale modifiant la loi 
spéciale du 16 juillet 1993 visant à 
achever Ia structure fédérale de l'Etat 
et à compléter la législation électorale 
relative aux Régions et aux Commu 
nautés (1725/1 et 2). 
Le texte adopté par la commission sert 
de base à la discussion des articles. 
(Rgt 66. 4°) 
De door de commissie aangenomen 
tekst geldt als basis voor de bespreking 
van de artikelen. (Rgt 66, 4°) (1725/1) 
De algemene bespreking is geopend. 

La discussion générale est ouverte. 

De heer Willy Cortois, rapporteur, heeft 
het woord. 

De heer Willy Cortois (VLD). 
rapporteur : Mijnheer de voorzitter, ik 
verwijs naar het schriftelijk verslag. 

De voorzitter : De algemene bespre 
king is gesloten. 

La discussion générale en close. 

Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan. 

Nous passons à la discussion des 
articles. 

- De artikelen l toi 3 worden artikel per 
artikel aangenomen. 
- Les articles I à 3 sont adoptés article 
par article. 
De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over het geheel zal later 
worden gestemd. 
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voorzitter 

La discussion des articles est close. Le 
vote sur I' ensemble aura lieu ultérieu 
rement. 

L'ordre du jour appelle la discussion du 
projet de loi organisant le dépouille 
ment automatisé des votes au moyen 
d'un système de lecture optique 
(1728/1 à 7). 

Aan de orde is de bespreking van het 
wetsontwerp tot organisatie van de 
geautomatiseerde stemopneming 
door middel van een systeem voor 
optische lezing (1728/1 tot 7). 

Le texte adopté par la commission sert 
de base à la discussion des articles. 
(Rgt 66. 4°) 

De door de commissie aangenomen 
tekst geldt als basis voor de bespreking 
van de artikelen. (Rgt 66, 4°) (1728/6) 

De algemene bespreking is geopend. 

La discussion générale est ouverte. 
La parole est au rapporteur, M. José 
Canon. 

M. José Canon (PS), rapporteur: 
Monsieur le président, monsieur le 
ministre, chers collègues. dans le cadre 
de cette présession parlementaire 
particulièrement chargée, notre com 
mission de l'Intérieur a également 
adopté un projet de loi visant à 
expérimenter le dépouillement des 
votes au moyen d'un système de lecture 
optique. 
Attention ! li ne s'agit pas ici d'un vote 
automatisé tel qu'il a été institué par la 
loi du 11 avri 1 1994. Il s'agit, en fait, 
d'accélérer la procédure de dépouille 
ment. Les bulletins de vote seront 
complétés manuellement mais le 
dépouillement sera automatisé à l'instar 
des questionnaires à choix multiples. 
On noircit un ou plusieurs cases, et 
l'appareil chargé du dépouillement 
encode ces informations. 
Au cours des débats en commission de 
l'Intérieur, l'accent a particulièrement 
été mis sur le respect des deux principes 
fondamentaux en matière de droit de 
vote : les principes du secret et du 
contrôle des opérations de vote. 
Secret, car le bulletin de vote restera 
impersonnel; contrôle. car en cas de 
contentieux quant au déroulement 
régulier des opérations électorales, les 
bulletins ayant été conservés pourront, 
le cas échéant, être consultés en vue 
d'un nouveau dépouillement, non 
automatisé cette fois. 
Par ailleurs, le secrétaire d'Etat, J. 
Peeters, nous a rassurés quant à la prise 
en charge .nancière intégrale de ce 

nouveau système dans les deux 
communes pilotes qui ont été désignées 
en vue de procéder à ce dépouillement 
automatisé. 

J'ajouterai que, dans le cadre de 
l'examen de ce projet de loi, la plupart 
des membres de notre commission ont 
manifesté quelques inquiétudes en ce 
qui concerne le système même du vote 
automatisé tel qu'introduit par la loi du 
11 avril 1994. 

En effet, lors de l'adoption de cette loi. 
il avait été convenu qu'un débat aurait 
lieu au lendemain des élections de 1994 
et de 1995, au cours desquelles ce 
système avait été utilisé pour la 
première fois. 

Faute de temps et en raison d'autres 
priorités, ce débat n'a jamais eu lieu. On 
s'est pourtant rapidement aperçu, au 
cours de nos travaux menés en 
commission, que cela était absolument 
nécessaire, parce que. dans le cadre du 
vote automatisé proprement dit, 
nonobstant le fait que les supports 
magnétiques chargés de recueillir les 
votes des citoyens sont conservés 
jusqu'à ce que les opérations électorales 
aient été déclarées régulières. les 
citoyens, en majorité profanes en 
matière d'informatique. ne pourront 
jamais avoir la certitude absolue que les 
données contenues dans ces supports 
correspondent réellement aux choix 
qu'ils ont posés lorsqu'ils se trouvaient 
dans I' isoloir. 

Le parti socialiste fait partie des 
formations politiques démocratiques 
pour lesquelles vie en société rime avec 
progrès social, mais il considère que les 
plus grandes sécurités doivent être 
mises en oeuvre afin d'assurer la 
consécration des deux principes fonda 
mentaux de l'exercice du droit de vote : 
secret et contrôle. 

Rappelons-nous que le système automa 
tisé des votes concerne quelque 
3 200 000 personnes sur un total de 
7 200 000 d'électeurs recensés, soit 
près de la moitié ! 

Nous nous devons dès lors d'appréhen 
der cette problématique afin de rassurer 
nos citoyens. Il s'agit là d'une exigence 
fondamentale dans une société démo 
cratique. 

Relevons d'ailleurs, à cet égard, qu'un 
large consensus s'est dégagé afin 
d'octroyer aux assemblées législatives 
de notre pays le pouvoir de désigner des 
experts dont la mission consistera 
précisément à contrôler le bon 
fonctionnement du dispositif informati 
que chargé de recueillir les choix posés 
par les citoyens lors des opérations de 
vote automatisé. 

Ce contrôle s'effectuera tant la veille 
des élections que le jour même. 
Nous voyons dans cette faculté la 
possibilité ainsi offerte de multiplier les 
garanties quant à la fiabilité du système 
automatisé des votes. 
Je souhaiterais également féliciter le 
gouvernement pour ses aptitudes 
pédagogiques puisque, pas plus tard que 
hier, je lisais dans un journal à grand 
tirage qu'un prospectus explicatif. 
décrivant les différentes techniques de 
vote, était à présent disponible dans les 
bureaux de poste. Il s'agit d'une mesure 
permettant d'assurer une plus grande 
transparence dans le mode de 
fonctionnement du système, ce qui ne 
peut que nous réjouir. 
De voorzitter: De heer Tony Smets 
heeft het woord. 
De heer Tony Smets (VLD): Mijnheer 
de voorzitter, mijnheer de minister, 
collega's, voor de gelijktijdige verkie 
zingen van 1999 en voor de provincie 
en gemeenteraadsverkiezingen van 
2000 wil men, bij wijze van experiment, 
in twee kleine kantons waar nog 
manueel wordt gestemd de verkiezings 
uitslagen laten depouilleren door een 
optische leesmachine. In dit ontwerp 
wordt opnieuw een variante ingevoerd 
in de stemprocedure. Voor de volgende 
stembeurt zullen de volgende stemsys 
temen functioneren. Ten eerste, het 
geautomatiseerde stemsysteem 
bestaande uit elektronische stembussen, 
stemmachines met scherm, elektronisch 
potlood en magneetkaarten die de 
uitgebrachte stemmen moeten registre 
ren. Ten tweede, de klassieke manuele 
stemverrichting met potlood, papieren 
stembiljet en manuele stemopneming. 
Ten derde, een manuele stemming met 
potlood, aangepaste papieren stembrief 
en een elektronisch apparaat voor de 
stemopneming. 
De memorie van toelichting vervat een 
aantal argumenten die ervoor pleiten het 
systeem van optische lezing uit te 
testen. Op het ogenblik dat de regering 
het geautomatiseerd stemsysteem ver 
der propageert en de gemeerten binnen 
dezelfde kantonnale omschrijving wer 
den aangemoedigd om over te stappen 
naar de geautomatiseerde stemming, is 
het wel merkwaardig dat er een aantal 
kritieken worden geformuleerd op dit 
systeem. Zo wordt geopperd dat de 
kiezer niet kan nagaan of zijn stem wel 
degelijk op de magneetkaart werd 
geregistreerd, dat het materiaal vrij duur 
is en dat sommige kiezers zich niet op 
hun gemak voelen door het gebruik van 
de technologie. 
Ik wens hieraan nog een bezwaar toe te 
voegen. Naar aanleiding van het eerste 
experiment met de geautomatiseerde 
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stemmachines in 1991 in de kantons 
Waarschoot en Verlaine en het 
totstandkomen van de wet van 11 april 
1994. werd steeds beweerd dat het 
materiaal voor de elektronische stem 
ming door de plaatselijke overheden 
voor andere doeleinden zou kunnen 
worden gebruikt. Het materiaal zou 
onder meer bruikbaar zijn in de 
administratie, scholen en bibliotheken. 
Het perspectief van een gedeeltelijk en 
periodiek gebruik van de stemmachines 
voor andere lokale opdrachten was een 
argument om de gemeenten voor te 
houden dat de geboden voorwaarden 
interessant waren. De praktijk heeft 
evenwel uitgewezen dat de machines 
enkel kunnen worden gebruikt voor het 
doel waarvoor zij werden ontworpen. 
namelijk verkiezingen. 

Op zich hebben wij niets tegen een 
systeem zoals dat in voorliggend 
wetsontwerp wordt voorgesteld. De 
vraag rijst evenwel waarom het 
experiment nu pas plaatsvindt terwijl 
ondertussen zowat de helft van alle 
Belgen geautomatiseerd stemmen en 
nadat tal van gemeenten in dit systeem 
hebben geïnvesteerd. Bovendien 
beweert de regering dat, indien het 
systeem behoorlijk functioneert, het 
eventueel zal worden uitgebreid tot de 
verkiezingen die later worden georgani 
seerd. 

Een ander punt waarover niets is terug 
te vinden in de memorie van toelichting 
is een kostenraming van deze operatie. 

Een algemene offerteaanvraag werd 
reeds uitgeschreven en de procedure 
van de gunning van de opdracht is 
aangevat. Het was nochtans interessant 
om de verschillen in prijs per kiezer of 
per uitgebrachte stem voor de drie 
verschillende systemen te kennen. 

Het geheel komt warrig over. Het enige 
zinnige systeem is een uniform systeem 
voor heel het land, waarbij een 
efficiënte controle is ingebouwd. 

Rekening houdend met al deze 
overwegingen zal de VLD-fractie zich 
bij de stemming onthouden. 

Le président : La parole est à 
M. Jean-Pierre Viseur. 

M. Jean-Pierre Viseur (ECOLO 
AGALEV J : Monsieur le président, 
monsieur le ministre, chers collègues 
courageux qui êtes restés. je vois qu'on 
essaye de faire la chasse à la 
suppression des orateurs I Je me rends 
bien compte aussi qu'il est presque une 
heure, mais ... 

Le président : Monsieur Viseur. vous 
avez écouté les débats. Vous avez tout le 
temps pour exprimer vos idées. Nous 
vous écouterons attentivement. 

M. Jean-Pierre Viseur (ECOLO 
AGALEV) : C'est bien ce que je 
voulais dire. Le sujet vaut la peine 
d'être abordé et ce serait dommage de le 
brader. d'autant plus que vous n'étiez 
pas en commission à ce moment-là, 
monsieur le ministre. C'est le secrétaire 
d'Etat qui a défendu le projet, alors que 
cela est un peu en dehors de ses 
compétences. J'estime donc que le 
débat doit aussi avoir lieu en séance 
plénière. 

En commission, en tout cas, ce fut 
l'occasion de débattre du vote 
automatisé et d'essayer de l'évaluer. 
Malheureusement, cela se passait en fin 
de législature. Je rappelle que juste 
après les élections de 1995 j'avais 
souhaité qu'un débat d'évr""::.L1on ait 
lieu au sujet du vote automatisé. La 
commission a travaillé mais le débat a 
toujours été reporté. Nous arrivons en 
fin de législature et devons procéder à 
cette évaluation de façon impromptue. 
Mais entre-temps. de gros investisse 
ments ont été réalisés et 3 200 000 
électeurs voteront, lors des prochaines 
élections, au moyen du nouveau 
système entièrement automatisé. 

En fin de législature donc on teste un 
nouveau système. celui de la lecture 
optique, qui a l'air de présenter a priori 
de sériei-x avantages par rapport au vote 
entièrement automatisé. L'électeur est 
moins perturbé dans sa façon de voter 
car il a un papier sous les yeux. En outre 
la sécurité du vote est accrue car le 
recomptage est possible. Pour environ 
50% de l'électorat, déjà équipés du vote 
automatisé, il sera malheureusement 
difficile de faire marche arrière. Il faut 
pourtant aller dans le sens de la lecture 
optique en ce qui concerne les 
investissements futurs, dans le sens 
donc du remplacement des machines 
automatisées. lorsque cela sera devenu 
nécessaire. 

Les deux systèmes, le vote entièrement 
automatisé et le système de lecture 
optique, doivent pouvoir être compati 
bles. pour autant qu'il y ait 
homogénéité quant au système utilisé 
au sein d'un même canton électoral. 

Nous sommes donc maintenant en 
présence d'un nouveau système qui est 
utilisé à titre expérimental. Mais je 
regrette qu'on ne mette pas tous les 
atouts en jeu pour établir la confiance. 
C'est le maître mot, le mot-clef en 
matière de vote. L'électeur doit avoir 
"confiance" dans le système, en sa 
fiabilité d'une part, et dans le secret du 
vote, d'autre part. 

Comme il s'agissait d'une expérience, 
j'avais proposé qu'il y ait en même 
temps un comptage manuel et un 
comptage par lecture optique, afin de 

vérifier la correspondance des résultats. 
Mais cela a été refusé. Pourtant 
l'expérimentation consiste bien à 
pouvoir contrôler. J'avais aussi déposé 
un amendement pour que le comptage 
par lecture optique ait lieu deux fois, de 
façon à vérifier s'il donnait bien le 
même résultat. Et en cas de disparité 
entre les deux résultats. je proposais de 
recourir au comptage manuel puisque le 
résultat obtenu par lecture optique 
n'était pas fiable à 100%. Encore une 
fois. cela a été refusé. C'est regrettable. 

J'en viens aux amendements de 
M. Reynders qui consistent à désigner 
des experts en informatique qui vont. en 
quelque sorte. jouer le rôle des témoins 
de parti. Je suis tout à fait d'accord sur 
le principe, c'est même une idée 
excellente. Mais je ne partage pas son 
avis quant au mode de désignation des 
experts. En effet. dans la pratique. 
rassembler les deux tiers des votants 
dans une assemblée comme celle-ci 
pour désigner les experts, revient à les 
faire désigner par les groupes 
principaux. les partis dominants. La 
solution que j'avais proposée par voie 
d'amendement consistait tout simple 
ment à ce que chaque parti - au sens de 
la loi sur le financement des partis de 
1989. afin de ne pas multiplier à l'infini 
le nombre d'experts - puisse effective 
ment désigner un expert. 

Mais pour des raisons qui m'échappent 
encore aujourd'hui. cet amendement a 
également été refusé. 

De plus. je considère comme une 
brimade inutile d'empêcher certains 
membres de cette assemblée. même 
s'ils appartiennent à l'extrême droite. 
de voter parce qu'ils ne correspondent 
pas à la définition des partis de 1989. Je 
réprime, tout comme vous. les idées 
abjectes véhiculées, mais ce n'est pas 
une façon de lutter contre ces partis que 
de les empêcher de voter dans cette 
assemblée lors de la désignation des 
experts. C'est leur faire la partie belle 
pour qu'ils puissent dire que le vote sera 
éventuellement truqué. ou qu'en tout 
cas eux n'auront pas participé à la 
désignation des experts. 

Je dépose de nouveau un amendement. 
Cet amendement visait à insérer un 
nouvel article ?ter. mais le projet ayant 
entre-temps été renuméroté, il convien 
drait d'en faire un article 8bis. Ce 
nouvel article prévoit, pour établir un 
maximum de confiance, d'expérimenter 
le système automatique proposé en 
commission sur l % des votes. ce qui ne 
représenterait que 32 000 votes sur un 
total de 3 200 000. Ce système consiste. 
après un vote automatique, à délivrer 
une sorte de ticket, de reçu de vote, que 
l'on déposerait dans une urne. Cela 
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permettrait, pour 1 % des votes, de 
vérifier si après comptage des tickets et 
des votes entièrement automatiques, on 
arrive bien au même résultat. Je 
l'espère. Cela prouverait aux électeurs 
qui ne sont pas convaincus par le 
système, la fiabilité de celui-ci. 

Le président : La discussion générale 
est close. 

De algemene bespreking is gesloten. 

Nous passons à la discussion des 
articles. 

Wij vatten de bespreking van de 
artikelen aan. 

L'intitulé a été modifié par la 
commission en : "projet de loi 
organisant le dépouillement automatisé 
des votes au moyen d'un système de 
lecture optique et modifiant la loi du 11 
avril 1994 organisant le vote automati 
sé". 

Het opschrift werd door de commissie 
gewijzigd in : "wetsontwerp tot organi 
satie van de geautomatiseerde stemop 
neming door middel van een systeem 
voor optische lezing en tot wijziging 
van de wet van 11 april 1994 tot 
organisatie van de geautomatiseerde 
stemming". 

• Les articles I à 7 sont adoptés article 
par article. 

· De artikelen I tot 7 worden artikel per 
artikel aangenomen. 
L'amendement n° 15 de MM. Jean 
Pierre Viseur et Jef Tavernier tend à 
insérer un article 7bis (nouveau). 
Amendement nr. 15 van de heren 
Jean-Pierre Viseur en Jef Tavernier wil 
een artikel 7bis (nieuw) invoegen. 
(1728n) 
Le vote sur l'amendement est réservé. 
De stemming over het amendement 
wordt aangehouden. 
• Les articles 8 à 22 sont adoptés article 
par article. 
• De artikelen 8 tot 22 worden artikel 
per artikel aangenomen. 
La discussion des articles est close. Le 
vote sur l'amendement réservé et sur 
l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De artikelsgewijze bespreking is 
gesloten. Over het aangehouden 
amendement en over het geheel zal later 
worden gestemd. 

Regeling van de werkzaamheden 
Ordre des travaux 
De voorzitter : Aangezien de bijzon 
dere commissie belast met het 
onderzoek van het wetsvoorstel tot 
organisatie van een geïntegreerde 

politiedienst gestructureerd op twee 
niveaus om 14.00 uur bijeenkomt om de 
nieuwe ingediende amendementen op 
het wetsontwerp nr. 1618 te bespreken, 
stel ik voor de plenaire vergadering van 
vanmiddag pas om 15.00 uur te 
hervatten.( Instemming) 

Vu que la commission spéciale chargée 
de l'examen de la proposition de loi 
organisant un service de police intégré, 
structuré à deux niveaux, ne se réunit 
qu'à 14.00 heures pour discuter des 
nouveaux amendements déposés au 
projet de loi n° 1618, je vous propose de 
ne reprendre la séance prévue cet 
après-midi qu'à 15.00 heures. (Assenti 
ment) 

De vergadering is gesloten. 

La séance est levée. 

- La séance est levée à 13.00 heures. 
Prochaine séance plénière mercredi 
21 octobre /998 à 15.00 heures. 

- De vergadering wordt gesloten 0111 
13.00 uur. Volgende plenaire vergade 
ring woensdag 21 oktober /998 om 
15.00 uur. 
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